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A haza szolgálatában

Ünnepélyes egységgyűlés

Az újonc munkásőrök eskütételéhez felvezetik a zászlót.A Pécsi Orvostudományi Egyetem aulájában január 13-án délelőtt 10 órakor tartotta ünnepélyes évzáró egységgyűlését a munkásőrség Pécs városi-járási „Landler Jenő” zászlóalj, a megyei törzs és közvetlen, alegységei.Az aula széksorait az acélkék egyenruhás munkásőrök egységes rendje uralta. A zsúfolásig megtelt karzaton a hozzátartozók, szülők, feleségek és gyermekek foglaltak helyet.A díszelnökségben helyet foglalt az MSZMP Baranya megyei bizottsága képviseletében Tóka Jenő, a megyei párt-vb tagja, a MÉV igazgatója, dr. Pető
höz Szilveszter, a Pécs városi Pártbizottság titkára, Varga Sabján László, a KISZ Baranya megyei Bizottság titkára, Dr. Földvári János, a Baranya megyei Tanács általános elnökhelyettese; 
Orbán István vezérőrnagy, a Baranya megyei RFK vezetője; Miski Béla ezre

des, helyőrségparancsnok, valamint a vállalatok, üzemek politikai, társadalmi, gazdasági vezetői és a társ fegyveres testületek képviselői.Dr. Petőházi Szilveszter és Megyaszai József megyei munkásőr parancsnok fogadta Sári Ferencnek, az egység parancsnokának jelentését.Ezzel kezdetét vette az ünnepélyes egységgyűlés.A Himnusz elhagzása után Gáspár Sándor: Eskü című versével köszöntötte a jelenlevőket, Horváth 
István, a Pécsi Nemzeti Színház művésze. Drenko- 
vics István munkásőr, az egységgyűlés elnöke, megnyitó beszédében köszöntötte a személyi állományt, a meghívott vendégeket, a munkásőr hozzátartozókat. Felkérte Sári Ferenc zászlóalj parancsnokot az 1978- as kiképzési év értékelő és az 1979-es év feladatát

A zászlóaljgyűlés résztvevőinek egy csoportja a POTE aulájában. Keller Gábor felvételei

meghatározó beszámolójának megtartására.— Felkészülésünk az 1978-as évi kiképzési és szolgálati feladatok végrehajtására a Kommunisták Magyarországi Pártjának megalakulásának 60. évfordulója méltó megünneplésének jegyében történt — kezdte beszédét a parancsnok.— Az a széleskörű versenymozgalom, melyben munkásőreink tovább edződtek, erősítette egységünk erkölcsi-politikai helyzetét, fegyelmét, harc- készültségét Növelte a feladatok magasabbszintű elsajátítását s megteremtette a feltételeket ahhoz, hogy „jó” értékeléssel zárjuk az 1978-as kiképzési évet...Ezután a parancsnok részletesen beszámolt a kiképzési területeken elért eredményekről. Szólt arról, hogy az éves kiképzés során nőtt a munkásőrök el

méleti, politikai felkészültsége, a kiképzések színvonala, harckészsége. Az elért eredmények mellett problémák is jelentkeztek, melynek felszámolására a pártszervezetek egy részénél és á parancsnokságnak a jövőben nagyobb gondot kell fordítania.Befejezésül röviden szólt az 1979. évi kiképzési és szolgálati feladatokról.
Kugyelka András kiképzési szakcsoportvezető ismertette a megyei parancsnok 1978. évi szocialista versenymozgalom értékelő parancsát, majd a szakalegységek helyezettjeit. Felolvasta a zászlóalj parancsnok versenymozgalom értékelő parancsát. Munkásőreink közül, a zászlóalj rajai közötti versenyben első helyen végzett a 3. század 2. szakasz 1. raja (IV. sz. bü.), parancsnok 

Gál Lajos.
A század legjobb szaka-

A munkásőrség 3. százada elindul az újmecsckaljai körlettől a POTE aulájában tartandó zázlóaljgyűlésre.sza címet a 2. szakasz, (IV. sz. bü.) parancsnok Illés 
János, — kapta. A zászlóaljon belüli századok közötti versenyben első helyezést ért el a 3. század (MÉV dolgozók) parancsnok Bogár Imre.Ezután Megyaszai József megyei parancsnok egyéni kitüntetéseket adott át.Kiváló parancsnok kitüntetést kaptak tízen, közülük: Kosa József (Szolgáltató üzem), vegyvédelmi csoportvezető, Bogár Imre századparancsnok (II. sz. bü.) és Dibusz Jenő (III. sz. bü.) századparancsnok helyettes.

Kiváló munkásőr kitüntetésben részesültek 27-en, közülük Boldogh János (Kutató-mélyfúró üzem), 
Kutfey György (Szolgáltató üzem), Kovács Imre (II. sz. bü.), Tompa István (III. sz. bü.), Varga Győző (IV. sz. bányaüzem), vállalatunk dolgozói.A húszéves Szolgálati Érdemérmet 11-en, a tizenötévest 49-en és a tízévest 30-an kapták. A leszerelő és tartalék állományba vonuló munkásőrök közül 38-an vehették át a Munkásőr Emlékérem kitüntetést.Dr. Petőházi Szilveszter a városi pártbizottság nevében köszöntötte a résztvevőket tolmácsolva a testület elismerését a végzett munkáért. A kitüntetettek nevében Kelemen György munkásőr, a zászlóalj törzstagja kért szót, megköszönve az elismeréseket.Az egység zászlaja előtt 47 új munkásőr tett esküt, a haza, a nép szolgálatára. Az egységgyűlés legszebb pillanata volt, amikor Kutfey György átadta fegyverét Sós Emil 
István új munkásőmek.Végezetül Tóka Jenő olvasta fel a Baranya megyei párt-végrehajtóbizottság üdvözlő levelét az egységgyűlés résztvevőinek, melyben: köszönetét mondanak a személyi állománynak a kiképzési, szolgálati feladataik teljesítéséért, gratulálnak a kitüntetetteknek.Az Internacionálé hangjaival ért véget az ünnepélyes egységgyűlés.
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Az egyetértést egységes cselekvés kövesse

A pártbizottsági ülés elnöksége balról jobbra: dr. Pintér József, a NIM Uránipari titkárság vezetője; dr. Nagy József, az MSZMP KB tagja, a Baranya megyei Pártbizottság első titkára; Kovács István vállalati pb-titkár; Bujtor Béla pb-titkárhelyettes; Neuman Adám, a megyei pártbizottság munkatársa és Varga
Jenő, a vállalati pb munkatársa. Keller Gábor felvétele

Egy óra a tervgazdasági osztályvezetőnél

Patla Károly
közgazdász

Ülést tartott a 
vállalati pártbizottság

A vállalati pártbizottság A kibővített ülés részve- január 9-én kibővített ü- vői Kovács István pb-tit- lést tartott a Központ ta- kár előterjesztésében tájé- nácstermében. Az ülésen koztatót kaptak az MSZMP megjelent dr. Nagy József, .KB 1978. december 6-i ha- az MSZMP KB tagja, a tározatáról és végrehajtá- Baranya megyei Pártbi- sával kapcsolatos felada- zottság első titkára, dr- tokról. A szóbeli tájékoz- 
Pintér József, a NIM Urán- tatóban részletesen eleipari titkárság vezetője és mezte vállalatunk problé- 
Neuman Adám, a megyei máit, feladatait. A témapártbizottság munkatársa, körhöz kapcsolódott Buj- A napirendek fontosságára tor Béla előterjesztésében tekintettel az ülésen részt a vállalati pártbizottság vettek a vállalati KISZ- 1979. évi cselekvési prog- bizottság tagjai, az üzemi ram tervezetének megvita- pártbizottságok és szak- tása.szervezeti bizottságok titkárai is.
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A két napirend együttes vitájában részt vett: Nagy 
Zsígmond, dr. Csővári Mi
hály, Tóka Jenő, Cser Já
nos, Mészáros István, Var
ga Ernő, Tirkala Ferenc, 
dr. Tóka István, Barcsa 
Zsigmond, akik munkaterületük gazdasági, pártpolitikai munkájával, problémáival és feladataival foglalkoztak.A vitában felszólalt dr. Nagy József, a megyei pártbizottság első titkára is, aki a kisebb üzemi gondok mellett a megye és a népgazdaság problémáival, feladataival is foglalkozott. Kérte a részvevőket, hogy ne csak egyet- értsenek a beterjesztett cselekvési programmal, hanem példamutató helytállással vegyenek részt annak végrehajtásában, s mozgósítsák a ' dolgozókat is.A pártbizottság a beterjesztett cselekvési programot kisebb módosításokkal elfogadta.A továbbiakban a párt- bizottság tagjai megvitatták és kisebb módosításokkal elfogadták az 1979. első féléves üléstervet. Végül tájékoztatót kaptak a két pártbizottsági ülés között végzett munkáról.Juhász Károly

Az operátor,..

A tervgazdasági osztálymunka a formai kötele- feladata a vállalat gazda- zettségek teljesítése mel- sági, tervezési és statiszti- lett mindig tartalmi munkai munkájának ellátása, ka végzését is jelenti, hi- irányítása. E munka két- szén a népgazdasági és tős feladatot jelent, egy- vállalati gazdaságpolitikai részt a felettes szervek ál- célkitűzéseket a tervben tál előírt kötelezettségek kell meghatározni. Az 1979. teljesítését, másrészt az évi feladatainkat a nép- ehhez szükséges vállalati gazdasági problémák is jel- és üzemi feladatok meg- zik. Munkánk, hogy megszervezését és végzését. keressük azokat a sajátos-
— A tervgazdasági mun- Ságokat, melyeket a gazdaka átfogja az egész válla- sági követelmények alapzat életét, problémáit. Mi- ján vállalatunknál kell 

ben látja a legfontosabb megoldani. Komoly felada- 
gazdálkodási feladatokat az taink vannak, melyet el- 1979-es évben? sősorban az elmúlt évi ter-— Tervezési munkánk melési volumen és a tel-rendszere kialakult — jesítménymutató alakulása kezdte válaszát dr. Patla jelez. Csökkent a saját ki- 
Károly osztályvezető, majd termelésű kőzet mennyisé- így folytatta. — A terv- ge 1,6 százalékkal, a köb- ___________________________________ méter/műszak teljesítmény| csak 0,1 százalékkal emelkedett. E számok önma- guktól beszélnek és igénylik vállalati munkánk kritikus vizsgálatát, a vezetéstől a munkahelyekig.

... az idegen szavak és felvetett problémáik adnak kifejezések szótára szerint magyarázatot, latin eredetű szó. Matema- Tudni kell, hogy a föld tikai jelentése: 1. Egy hal- alatti operátor munkakör maznak egy másik hal- és nem szakma. Igényelmázhoz való leképzése; 2. viszont bizonyos szakmai Műveleti utasítás, művele- ismereteket. Ezeket az u- ti jel. Amiről azonban a tóbbj évek kezdő operáto- szótár nem tesz említést, raj úgy szerzik meg, a- foglalkozást, munkakört is hogy a Duna közepén vízjelöl. be dobott ember tanulmeg úszni. Persze, tapasztalt társaiktól mindentHazánkban a számítógé- megtudhatnak, de kérdés, pék programozóit nevezik ^°gy nem volna-e célszerű operátoroknak. Sőt, tudó- a ,m^r s2111^ feledésbe másunk szerint, néhány merült operátor tanfo- országban a telefonköz- Vamokat felújítani, pontosokat szintén így Ehhez' még annyit, hogy hívják. Vállalatunknál is a említett számitógep- van ilyen elnevezésű mun- kezelők sem az Ujjúkból kakor. Főleg a bányaüze- szopják a szak/na* ismeremeknél dolgoznak: a dozi- teket> hanem tanfolyamo- metrián, a karottázs cső- kon vesznek reszt, ahol portnál, vagy a fejtési kl n?,tol1 szakcsapatokon a körletekhez m\!ak;\ssa válnak telepítve Tanfolyam egyelőre nincs,A karottázs mérések e- operátorvetélkedő viszont redményei teszik lehetővé ever>te van_ — bányauze- az érclencsék feltérképező- ménként. Vállalati szinten sét - és az úgynevezett °Iár nem kerül megrende- adatok ismeretében — a Vajon miért,termelő csapatok munká- ,,.9s?kugy mint ezt az jának távlati megtervező- parlamentenvetették fel azt a kérdéstA körletekhez telepített hogy ?pe£át°fí mi±rt operátor tevékenysége vi- ász[®^akciótok 3 b A szont a mindennapi pro- ?^S?a^akcl0 duktív termelésnek fontos ^yam^ok ^yegese láncszeme. Leszállás előtt ^v,ese^ta körlet geofizikusa hatá- alatt, mégis ehetotó-rozza meg feladatait. En- guk ,vaa ,rá- Emellett kötnek alapján és a fejtésben ^gtelen tény hogy az ope-végzett mérései ismereté- ^or Ezzel ^zemb^n0 nem ben dönt az operátor: mit . Ezzel szemben nemlehet robbantani és mit * 0 ‘kkell elhaevni ba- Ennek legfőbb hátrá-Érzélceny jószág a mű- PZ/Af^rz'űsógjotal°m-osz- szere, amellyel a felmé- tás£álJ*z*’ ,amikor bizotn£ rést, illetve a lyukmérést a £?rí °lyanvégzi. A számlálóhoz csat- lnt tehetne.lakoztatható úgynevezett _____vasaló és a lyukmérő szonda rendkívül pontos ada- Hogy megilleti-e a 19,5 tokát szolgáltat az érc mi- százalék vagy sem, az épp- nőségéről. Ezek alapján úgy probléma, min a töb- részletes dokumentációt bi, ami felmerült az ifjúkészít, amelyet kiszállás sági parlamenten. Márpe- után a geofizikán értékel- dig minden probléma meg- nek. oldásra, megválaszolásraAnnak ellenére, hogy az váró kérdés, operátorok a geofizika ál- A válaszra sokan vár- lományába tartoznak, a ki- nak: fiatalok és idősebbek, szolgáló személyzet „mos- újonnan jöttek és törzs- tohagyermekei”. Hogy mi- gárdatagok: — mindazok, ért? Erre a nemrég lezaj- akiknek a foglalkozása lőtt ifjúsági parlamenten operátor. Nógrádi Gábor

— E munkaterületet ál
talában úgy ismerik az 
emberek, hogy munkaigé
nyes, mi több, bürokrati
kus. Hogyan látja, kérnek- 
e felesleges statisztikai 
vagy egyéb jelentéseket az 
illetékes szervek?— Tevékenységünk valóban munkaigényes, sok ezer adattal dolgozunk. A kérdés mindig az, a megkívánt adatszolgáltatás mennyisége szükséges-e vagy sem? Nem biztos, hogy felesleges az az adatszolgáltatás, amit mi annak tartunk. Csak egy példát. Az egyik évben fel kellett dolgozni a gépek műszakonkénti kihasznált- sági fokát. E felmérés szolgált alapjául a műszak- pótlék bevezetési rendeletnek, amely arra hivatott, hogy népgazdasági szinten az állóeszközök kihasznált- sági foka javuljon. Ezzel persze nem azt húzom alá, hogy minden adatszolgáltatással feltétlen egyetértek, de a gazdasági hierarchiából adódik: az előírásokat teljesíteni kell, e- mellett megvan a lehetőség arra, észrevételezzük annak egyszerűsítését. Folyamatos feladatunk, hogy az általunk bekért adatokat kritikusan vizsgáljuk, lehetőség szerint elkerüljük az öncélú adatgyűjtést és feldolgozást.

— A tervkészítés mene
tébe hogyan tudják bevon
ni az üzemi dolgozókat, s 
az üzemi demokrácia fó
rumain elhangzott észrevé
teleket miként hasznosít
ják?— Tervünk a vállalat és az üzemek műszaki, gazdasági és társadalmi vezetőinek érdemi közreműködésével készül. A dolgozók bevonását csak többlépcsősen látom gyakorlatban megvalósíthatónak. Ezirányú munkánkat nehezíti, hogy vállalati számaink egy része állami titkot képez. Az ebből adódó korlátot azzal oldhatjuk fel, ha a vállalati tervet megfelelően lebontjuk

az érintett egységekig, e- gyénekig.— A munkahelyi demokrácia kiszélesítése keretében mi is bevezettük azt, hogy a vállalati tervet a szakszervezeti tanács és a szakszervezeti bizalmi küldöttek értekezlete megtárgyalja. E munkába bevontuk a vállalati párt- bizottság és KlSZ-bizott- ság tagjait is. Úgy gondolom, hogy ezek figyelem- bevételével a dolgozók tájékoztatása és bevonása megfelelően érvényesül.
— Váltsunk témát. Be

szélne egy kicsit önmagá
ról?— Budapesten nőttem fel, a közgazdasági egyetem ipari szakát 1951-ben végeztem el. Első munkahelyem a NIM terv főosztályán volt. A tervmunkával és a bányászattal ott kerültem kapcsolatba. Onnan jöttem 1956-ban a vállalathoz tervosztáyvezető helyettesnek, majd néhány hónappal később kineveztek osztályvezetőnek. Munkám — véleményem szerint — egyike a legszebb közgazdasági területnek a vállalatnál. Nagy áttekin- tési lehetőséget biztosít, ugyanakkor módot ad kezdeményezésre és önálló cselekvésre is. A rutin nem elégséges beosztásom ellátásához, mert a gazdaságpolitikai változásokat folyamatosan figyelemmel kell kísérni ahhoz, hogy a munkakört a körülményeknek megfelelően be- betölthessem. Ez folyamatos továbbképzést igényel. Ennek érdekében végeztem el az Állam- és Jogtudományi Egyetemet, majd később a Marxista-leninista Esti Egyetem szakosító tagozatát.— A gazdasági munka mellett a társadalmi munkából is igyekszem kivenni részem. a vállalati párt- bizottság, valamint a megyei és városi tanácsnak is tagja vagyok. Úgy érzem, megfelelő súlyozással megtalálható az az út, hogy a gazdasági és társadalmi munka ne menjen egymás rovására, hanem segítse és kiegészítse egymást.Veress Tamás
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Rajtunk
múlikföld alatti szállí- ** tásnál, az ércdön- tö állomásnál felfigyeltünk egy változásra. A régi töltőbunkerek mellett két új, nagyméretű garat van felszerelve. A formája, a nyitása zárása is eltér a régitől. Kapus Gyula ércdöntő-ál- lomás kezelőtől kérdeztük, mikor szerelték fel és miért volt szükség erre az új szerkezetre?— Jó fél éve szerelték fel az elsőt a meddő rakodásához, majd két hónapja a másodikat az ércrakodáshoz — mondja. — Minden elakadás nélkül, egy pillanat alatt tölt. A kis bunkerekkel igen sok baj volt. A nagy kövek elakadtak, beszorultak, ilyenkor a gépkocsi tetejéről kellett vasrúddal feszegetni. A balesetveszély mellett egy-egy i- lyen elakadás sokszor e- gész műszakok kiesésétokozta.— Volt olyan is, hogy a beszorult kőtől nem zárt le a hidraulika, az anyag meg csak folyt, majd összerogyott a kocsi — szólt közbe Káz- mér János gépkocsivezető. — Igen sok gondot okozott az is, hogy az utat végigszórtuk e- gészen az ÉDÜ-ig — mondja Horváth István a másik „pilóta’-. — Minden esetre ez az új szerkezet igen nagy örömünkre szolgál és jó volna, ha az összes i- lyen lenne.Hogy megtudjuk ki tervezte ezt a dicsért újítást, felkerestük Harangozó Mihályt, a Szolgáltató üzem főmérnök helyettesét.— Szó sincsen itt újításról — kezdte válaszát —, ez a munka csak egy rekonstrukció volt. Mivel azonban a bányában új művelési módot alkalmaznak és ezáltal nagyobb darab kövek jönnek ki, az egyszerű felújítás helyett más megoldást kellett keresni. Üzemünk műszaki kollektívája összedugta a fejét, rajzolt, tervezett, szá- mítgatott, így készült el. Persze, nem ilyen köny- nyen, ahogy elmondtam. Ugyanis ilyen méretű surrantó bunkerekre még a műszaki irodalomban sem találtunk leírást, így ki kellett találni.lM|ég egy munka ■ zonban viss:A Kísérleti kút tási és automatizáld üzem napokon belül f« szerel egy számoló m szert a csilledöntőre. 1 azért fontos, hogy 1 csille betöltése után 1 zárja a döntőt, ezz megakadályozza a ti töltést. Még elmondh tóm, hogy folyamatos! kicseréljük a többi bu kert is. Sok éves go dot oldunk meg ezzi Csökkentjük a balcsi veszélyt, nem szórji tele az utat, kíméljük gépkocsikat és nem tolsó sorban meggvors a szállítás is - fejez be a tájékoztatást II rangozó Mihály.

hegyi Józsi

Védjük a víz minőségét Az anyagi, erkölcsi ösztönzők fontos szerepe

Példás munka az új 
zagytározó környékén

Aki többet ad,
többet is kapjon!

Hatalmas a nyüzsgés az ÉDÜ és Aranyosgadány közötti területen. A terepen hatalmas dózerok, markolók dohognak, teherautók küszködnek a sárral. Emberek melegszenek a tábortüzek mellett, a nagy hidegben a munka közben kényszerű pihenőket tartva. Épül az ÉDÜ új zagytározója. Néhány hónappal ezelőtt a fúrógépek is megjelentek.A zagytározó építését gondos tervező munka e- lőzte meg. Ennek gazdája — vállalatunk megbízásá- bó 1— a budapesti MÉLY- ÉPTERV. Rendkívül fontos feladat volt a környezetvédelem megoldása, a- melyet többirányú vizsgálat előzött meg. A felszín alatti víz minőségének védelme többirányú előzetes kutatást, konkrét vízkutak mélyítését és hidrogeológiai, vízkémiai vizsgálatait követelte meg. a MÉLY- ÉPTERV szakemberei 1978 őszén a Kutató-mélyfúró üzemet is bevonták a kivitelező munkába. Az épülő zagytározó körül 12 db 40 méter körüli mélységű, nagy átmérőjű kutat kellett mélyíteni, melyek vízminőségét most, még természetes állapotában meg kellett vizsgálni. Később a mintázások és vizsgálatok * rendszeresek lesznek, így bármilyen káros hatás azonnal kimutatható lesz, illetve meg lehet tenni a szükséges ellenintézkedéseket.A Kutató-mélyfúró üzem még nem mélyített ilyen nagy átmérőjű kutakat, ezért a megfelelő műszaki színvonal elérése érdekében gondos előkészítő, szervező munkára volt szükség.NAGY GYULA főfúrómester: — a szokatlanméretű szerszámok, a most először használt nagy átmérőjű műanyag szűrőcsövek, a gyakori költözés nagy odafigyelést, állandó műszaki felügyeletet igényeltek. A munkateljesít

Az ÉDÜ targoncajavító állomásán egy kéttonnás billenős Multikár kormány és futómű javítását végzi Janics László, Bősz Ferenc és ifj. Janics László szerelők. Keller Gábor felvétele

mény fokozatosan javult. Bele kellett jönni ebbe a munkába is, s hogy ez megtörtént, az a két brigád szellemét dicséri.SZÉLIG JÁNOS gépészeti vezető: —• A műanyag csövek összekapcsolása, a nagy átmérőjű fúrószerszámok tervezése és gyártása nagy erőfeszítéseket igényelt a gépészettől is. A kis fúrógépek erős igénybevétele, a sokféle gépi szivattyúk, kompresz- szorok, erőgépek használata állandó gépészeti jelenlétet és munkát jelentett a terepen is. A gyakori költözések a villanyszerelő csoportra hárítottak nagy feladatokat. Magyar István lakatos csoportvezetőt és Futács György motorszerelőt mégis kiemelném a többi, szintén becsületesen jól dolgozók közül.RÖNAKI LÁSZLÓ hid- rogeológus: — A szigorú tervezői és hatósági előírások folyamatos és pontos munkát követeltek tőlünk is. Régóta jó kapcsolatban állunk a KÖJÁL- lal, amely most a helyszíni és laboratóriumi vizsgálatokat végezte, így sikerült gördülékenyen megoldani a feladatokat.LAUER JÁNOS mb. főmérnökhelyettes: — Kemény munka után december 29-én fejeztük be az utolsó kút mélyítését. A hosszú szivattyúzással végzett hidrogeológiai vizsgálatokat január 31-re fejeztük be. Tudtuk, hogy munkánk minősége vállalatunk további munkáját befolyásolja, ezért elsőrendű műszaki, szakmai feladatunknak tekintettük. A mecseki üzemegység fizikai és műszaki dolgozóit egyaránt dicséret illeti a szakszerű munkáért. Külön kiemelem Müller Ferenc mb. ü- zemegység-vezetőt, valamint Biczó József és BoZ- 
dogh János vezető fúrómesterek jó munkáját.Koch László

■ anuár 4-én az 1979-es esztendő első ülését tartotta a vállalati párt-végrehajtóbizottság a III. sz. bányaüzemben. a testület megvitatta Az anyagi és erkölcsi ösztönzők szerepe a III. sz. bányaüzem gazdasági és társadalmi életében című jelentést.Az MSZMP Központi Bizottságának 1977. decemberi határozata kimondja, hogy a munka hatékonyságának fokozása minden gazdálkodó szervezet alapvető feladata. E célkitűzést kell szolgálniuk a vállalati és üzemi ösztönzési szabályzóknak is.A III. sz. Bányaüzem vezetése hagyományosan igyekszik a legjobb módszereket kikísérletezni a fenti cél elérése érdekében. A különböző érdekek lehetőség szerinti legjobb összehangolására törekednek. Ez azonban még nem sikerült teljes mértékben.A jelentés részletesen, elemző módon vizsgálja az anyagi és erkölcsi ösztönzés összefügéseit, kihatásait. Alaptételkén állapítja meg az anyagi ösztönzés lényegéről, hogy aki többet és jobban dolgozik az nagyobb arányban részesedjék az anyagi javakból és bízhasson abban, hogy munkája utáni jövedelmének színvonala a jövőben is elsősorban a saját tevékenységétől és kollektívája eredményétől függ. Ugyanakkor hangsúlyozta, hogy az anyagi juttatással közvetlenül kapcsolatban nem álló erkölcsi ösztönzőknek, így a munkahelyen elhangzó szóbeli dicséretnek és a munkatársak szavakban sokszor ki sem fejezett elismerésének is nagy jelentősége van. Gyakran többet jelent a „hivatalos” elismerésnél az, hogy az együtt, egy célért dolgozók megbecsülik egymás munkáját, kikérik, meghallgatják és elfogadják egymás véleményét, tisztelik a rátermettséget, szorgalmat és szakértelmet.Az említett napirendi pont tárgyalása során érdekes véleményeket és ellenérveket hallhattunk.

Ugyanis a testület tagjai az ülés megkezdése előtt bányajáráson vettek részt, melyet arra használtak fel, hogy a jelentésben leírtakról kikérjék a dolgozók véleményét, s a tapasztalatokkal felvértezve, érdemben tudjanak vitatkozni.így többek között felvetődött, hogy a dolgozók az alapbéresítés, a gazdasági vezetők pedig a mozgóbérkeret növelését szorgalmazzák inkább.Tény, hogy az alapbér a személyszerinti differenciálásra ad lehetőséget, tehát ösztönző hatása konkrét, de nem rövid távra, hanem hosszabb időre érvényes, mivel az alapbérek általában csak az é- venkénti bérfejlesztéseknél kerülnek felülvizsgálásra. Az alapbérek szintjének nagyobb arányú növelésére feszítő az igény részben a bérkategória határok minimumára való kötelező beállás miatt, de az igazi ok az, hogy a magasabb fix alapbér biztonságot és presztízst jelent.Komoly feszültséget okoz az a „bérezési paradoxon”, hogy a bányában a teljesítménybéreseket időbéresek szolgálják ki, ami esetenként fékezheti a termelést. Ezért keresni kell a vájvéget kiszolgáló dolgozók „kapcsolt”, vagy „kombinált” bérezésének lehetőségét, amely „hidat” képezhet a teljesítménybérezéshez. A teljesítménybéresek alapbérmozgása ugyanis — ha jók a normák és korrekt a munkaátvétel — önmagában a lehető legjobb anyagj ösztönző. A mozgóbérek közül a premizálás és jutalmazás „egy az egyben” ösztönzést nyújthat, ha a kitűzés és a felosztás valóban a munkavégzés szerint történik. Nem véletlen tehát az sem, hogy a gazdasági vezetés a rugalmasan kezelhető bérrész növelését szeretné.A III. sz. bányaüzem jelenlegi ösztönzési rendszerének sokat vitatott pontja az a szabályozás, amely kimondja, hogy a csapat csak akkor kaphat prémiumot, ha az adott hónapra megadott munkaidőmérlegét teljesítette, azaz a betegség, fizetés nélküli szabadság és igazolatlan műszakmulasztás vonatkozásában megszabott számszerű határt nem lépte túl. Magvarul: egyforma teherviselést feltételez mindenki számára az ösztönzési rendszer, ami egyenlő a kollektív felelősséggel.Általános az a vélemény, hogy az igazolatlan hiány büntetése jó értelemben befolyásolta a kollektíva munkamorálját, de a betegnapokkal kapcsolatban erősen megoszlanak a vélemények.Igaz, hogy az új ösztönzési szabályzat bevezetése óta nagyon sok „önkéntes betegellenőr” van az üzemben, ami azt jelenti, hogy

a csapattársak figyelemmel kísérik egymás távollétét, és a kollektív büntetés veszélye miatt bíztatják a mielőbbi munkábaállásra, de ez azzal a veszéllyel is járhat, hogy a beteg dolgozó pillanatnyi előnyért lemond a teljes gyógyulásról, ami később kihatással lehet a gyorsabb elhasználódásra. Ez sem az egyénnek, sem az üzemnek nem jó. Végleges megoldást jelenthetne az orvosi munka hatékonyságának növelése, amely megszüntetné a táppénzes visszaéléseket, valamint az emberek szemléletének megváltozása, a- mi alatt azt kell érteni, hogy csak a tényleges betegek akarjanak táppénzre menni. Furcsa jelenség ugyanis — és ezt vizsgált adatok bizonyítják —, hogy a fiatal korosztályhoz tartozók többször vannak táppénzen, mint az idősebbek.Az üzemi ösztönzési rendszer kritikájaként elhangzottak közül még két felvetés kívánkozik kiemelésre.Nem helyeselhető az a gyakorlat, hogy a vezető fizetés nélküli szabadságot engedélyez a kérelmező dolgozónak, utána pedig a távoliét miatt büntetik a kollektívát.Vagy: ha már megtörtént az igazolatlan műszakmulasztás és emiatt büntetést kapott a csapat, a bumlizót egyszerűen elküldik, aki egy másik csapatra kerül, ahol ismételten problémát jelent, közben a vétlen dolgozók „fizetnek rá”.A jelentés és a testületi ülés részvevői is megállapították, hogy az üzemben alkalmazott ösztönzési rendszerek — így a jelenlegi is — általában célszerűnek bizonyultak és hiányosságaik ellenére is mindenkor hozzájárultak az üzem előtt álló feladatok teljesítéséhez. Ez természetesen nem jelenti azt, hogy az ösztönzési előírások korszerűsítésére a jövőben ne lenne szükség. Elsősorban a munkavégzés minőségének figyelembevételét, az arra való még fokozottabb ösztönzést kell erősíteni a még reálisabb feladatok meghatározásával és a formális értékelések kiküszöbölésével. Alapvető, hogy dolgozóink mindenkor tudják, ismerjék a kitűzött feladatok szükségességét, elérésének módozatait, és azt, hogy ezek megvalósításáért érdemes dolgozni.összefoglalva elmondható, hogy az anyagi, erkölcsi ösztönzők üzemünk gazdasági és társadalmi é- letében mindig fontos szerepet játszottak és elősegítették az érdekek összehangolását, valamint a mindig magasabb és bonyolultabb feladatok teljesítésére való mozgósítást.A vállalati párt-végrehajtóbizottság a jelentéssel egyetértve a III. sz. bányaüzem anyagi, erkölcsi ösztönzési rendszerét megfelelőnek tartja, de javasolja annak további finomítását és a jó módszerek általánossá tételét.
Herendi István



4 ÉRCBÁNYÁSZ 1979. FEBRUÁR 1.
Volt ez 
másképp is!
Az utóbbi időben mind több hírt hallunk a moszkvai olimpia e- lőkészületelről. Az óriási építkezések hatalmas feladatokat Jelentenek, melyek csakis jó szervezéssel és lelkiismeretes munkával valósulhatnak meg. Rekordidő alatt elkészült... olvassuk a napilapokban, halljuk a rádióban egy- egy olimpiai létesítmény átadásakor.Lapunk 1977. október 1-i számában mj is örömmel adtuk hírül, rekordidő a- latt készült el, s nyílt meg az Olimpia önkiszolgáló étterme. Arról is írtunk kedves sorokat, miszerint egyidőben százötvenen is emelgethetik a kanalat. Mi több úgy, hogy a félórás ebédidő valóban harminc perc, s még egy fagyira is futja az időből. Igen, ezt írtuk akkor, de most ha erre gondolok...Akkor az üzletigazgató a következőt nyilatkozta: az önkiszolgáló résszel végre sikerült megoldani a zökkenőmentes közétkeztetést. A környező hivatalok, az ércbánya előfizetéses étkeztetése mellett a környező iskolák menzán kívüli diákjai és bárki, aki olcsón, gyorsan szeretne nálunk étkezni, háromféle menüből választhat.Igaz, nem tudom milyen a zökkenőkkel tarkított közétkeztetés, de gyanítom, hogy olyan, mint az Olimpiában. Gyorsan, meg egyszerűen képtelenség ebédelni. Hogy miért? Azért, mert féltizenkettőkor már vagy ötven-hatvan fős é- hes kollektíva gyülekezik az előtérben, bebocsátásra várva. Ez a tömeg időnként megcsappan, hogy aztán újult erővel ismét zárt sorokban Indítson rohamot az eledelért. A félreértések elkerülése végett: nem a tömeg okoz gondot (bár nézőpont kérdése), hanem a hiányosságok. Van úgy, hogy nincs tálca, ha van, akkor nincs kés. Ha van kanál, nincs leves, mert nincs aki kimerje. A tömeg áll, a közétkeztetés szünetel.
A személyzet színre lép, kimer tíz tányér levest, majd hat paradicsomos káposztát. A sor meglódul, majd ismét megáll. A kiszolgáló visszatér levest merni. Akinek levese van, most főzelékre vár. Es ez így megy percről percre. De hol lehet a személyzet többi tagja? Igaz, délidő van, biztosan ebédelnek. A várakozási idő így általában húsz perc. A bumeráng akkor indul visszafelé, a szerencsétlen, korgó gyomrú „kedves vendég”, amikor már azt hiszi, hogy leülhet elfogyasztani nehezen megszerzett eledelét, nagyon téved. Az asztalok rogyadoznak az elődök otthagyott tálcáitól. Nincs akj leszedje őket.A leírtak személyes sérelemnek is tűnhetnek. Nem annak szántam. Tudom, vannak munkaerő gondok, na, de ennyire? A közétkeztetést a lehetőségekhez képest kellene vállalni. Jobb szervezéssel minden bizonnyal lehetne változtatni ezen a lehetetlen állapoton. Már csak azért is, mert ez nem volt mindig így...!VERESS T.

Időszerű politikai, közéleti és tudományos kérdésekHatodik éve működik vállalatunknál a munkás- akadémia. A Ságvári Endre Művelődési Házban tartott előadások a Szocialista brigád klub szervezésében eredményesen szolgálják a Központi Bizottság művelődéspolitikai célkitűzéseinek végrehajtását.
Lábán János, a Szocialista brigád klub vezetője mondja:— A munkásművelődés bázisai elsősorban a szocialista brigádok. Az a feladatunk, hogy tájékoztassuk dolgozóinkat a vállalati közösséget érintő kérdésekről, elősegítsük a közügyekben való jártasságukat, de emellett célunk még a dolgozók művelődési igényeinek kielégítése, a szabad Idő kellemes, hasznos eltöltése.—. Minden év decemberéig elkészítjük a következő év teljes programját. A dolgozók igényeinek figyelembevételével a klub

Közérdekű tudnivalók
a tanácsi hivatalok átszervezéséről

Pécs Megyei Város Tanácsa 
V, B. Kerületi Hivatalainak 
egységesítésével 1979. január 
1-től Pécs m. Város Tanácsa
V. B. Hivatala - Pécs, Kos
suth tér 1-3 szám alatt —
megkezdte működését.

A szerv hivatalos megneve
zése Pécs m. Város Tanácsa
V. B. Hivatala. Címe: 7601 
Pécs, Kossuth tér 1-3., Pf. 40.

A hivatal Illetékességi terü
lete: a .város egészére, vala
mint azon elsőfokú ügyek te
kintetében, melyekben a vá
roskörnyéki községi tanácsok 
nem rendelkeznek hatáskörrel, 
a városkörnyéki községekre is 
kiterjed.

A hivatal belső szervezete: 
titkárság, pénzügyi osztály, 
Igazgatási osztály, lakás- és 
helyiséggazdálkodást osztály, 
műszaki osztály, egészségügyi 
osztály.

A hivatal elnöke: Laki Ist
vánná dr., 1-es lépcsőház II. 
emelet 205., telefon: 12-948,
13-222/260. Elnökhelyettes: dr.

A porszívó
avagy hogyan keletkezik 
a szólás-mondás

z egyik közös községi 
tanácsnak társköz
ségben kirendeltség- 

vezetője hivatalos ügyben 
a megyeszékhelyen járt, a- 
honnan csak az esti vonat
tal érkezett székhelye né
hány kilométerre levő ál
lomására. Mivel ilyenkor 
buszjárat már nem volt, a 
termelőszövetkezet fogata 
várta kint, ami története
sen valakit éppen a vonat
ra hozott ki. Csak hát i- 
lyenkor kellett annak a 
fránya gőzösnek is sokat 
késni. így aztán nem a 
legkellemesebb volt a hi
degben kint várakozni a 
tsz kocsisának, hivatalos 
kifejezéssel: a tsz-fogatos- 
nak. Arra az elhatározás
ra jutott, hogy a várakozá
si időt az állomás melletti 
restiben tölti el, természe
tesen ki-ki tekintve a lo
vakra is. Ezt csak szokás
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vezetőség dönt az előadások témájáról.— Július és augusztus kivételével általában minden hónap első és második csütörtökjén látogathatják dolgozóink a munkásakadémiát. Ezzel lehetőséget nyújtunk, hogy mindkét műszakból eljuthassanak az érdeklődők az előadásokra.— Három témakör problémáival foglalkozunk: időszerű politikai, közéleti és tudományos kérdésekkel. Nehéz lenne rangsorolni, hogy melyik iránt érdeklődnek a legtöbben — mondja Lábán János, a munkásakadémia hallgatóinak lelkes szervezője és vezetője. — Egy-egy téma általában kétszáz érdeklő

Sárvári János, 1-es lépcsőház 
II. em. 203, telefon: 12-948,
13-222/262. Titkárság osztályve
zető: dr. Somorjal Miklósné, 
1-es lépcsőház II. em. 201, te
lefon: 14-138, 13-222/264. Pénz
ügyi osztályvezető: dr. Bogo- 
lin Elemér, 3-as lépcsőház II. 
em. 211, telefon: 10-222, 
13-222/246. Lakás- és helyiség
gazdálkodást osztályvezető: dr. 
Szlovák Tibor, 3-as lépcsőház 
földszint 13, telefon: 14-470,
13- 222/276. Igazgatási osztályve
zető: dr. Lajos Lászlóné, 1. 
lépcsőház I. em. 107, telefon:
14- 176, 13-222/270. Műszaki osz
tályvezető: Németh Péter, 1-es 
lépcsőház, I. em. 101, telefon: 
10-079, 13-222/276. Egészségügyi 
osztályvezető: dr. Horváth Im- 
réné, Pécs, Szigeti út 33. I. 
em. 115, telefon: 14-222/43, 45.

A hivatal elnöke és az osz
tályok az alábbiak szerint tar
tanak ügyfélfogadást: a hiva
tal elnöke minden hónap első 
szerdáján 7,30-tól 16 óráig; az 
elnökhelyettes minden hónap 
második szerdáján 7,30-tól 16

ból tette, mert a lovak 
hozzászoktak a várakozás
hoz, nyugodtan lógatva fe
jüket, szinte búsulva, mint
ha ismernék azt a nótát, 
hogy „nagy a feje, búsul
jon a ló".

Hogy hány kis vagy 
nagy fröccs emelte a tsz- 
fogatos hangulatát a nor
mális fölé, arról nem szól 
a krónika. Végre berobo
gott a gőzös, s az utolsó 
nagy fröccs lehörpintése 
után felültek a hintóra, 
hogy mielőbb hazamenje
nek. A lovak kormányzó
ja hol jobbra, hol balra 
húzogatta a gyeplőszárat, 
így aztán a hintó néha 
jobbra, néha balra szaladt 
le az útpadkára, pedig e- 
lőzni sem kellett.

Már erősen sötétedett és 
a fogatos nem a íáíási és 
az útviszonyoknak megfe

dőt vonz, de mj nem lehetünk elégedettek, mert hiszem, hogy jobb propagandamunkával tovább szélesíthetjük a munkásakadémia látogatóinak körét.— Ez évi programunk is ennek jegyében készült. Bizonyára sokakat érdekel majd vállalatunk bérfejlesztési lehetősége és ösztönzési rendszere. Életmódunkról és az emberi kapcsolatokról, gazdasági fejlődésünk jellemzőiről a legidőszerűbb külpolitikai kérdésekről éppen úgy szó lesz, mint a családpolitikáról, az űrkutatás gyakorlati felhasználásáról és Pécs város fejlesztési terveiről.Nógrádi Gábor

óráig; az osztályvezetők min
den szerdán 7,30-tól 16 óráig.

A hivatal ügyfélfogadási 
rendje: hétfő 9-15 óráig, szer
da 7,30—16 óráig, péntek 9-14 
óráig, szombat 7,30-12 óráig.

A hivatal ügyfélszolgálati 
irodái az alábbi helyeken mű
ködnek: Pécsett a Fürst Sán
dor u. 69., Kossuth tér 1., 
Szigeti út 33., Viktória u. 3., 
Pécs-Hirden Zengő u. 47., 
Pécs-Vasason Buzakalász u. 3.

Az ügyfélszolgálati irodák 
hétfőn, szerdán 7,30—16 óráig, 
kedden és csütörtökön 7,30-18 
óráig, pénteken 7,30—15 óráig, 
szombaton 7,30-12 óráig tarta
nak ügyfélfogadást.

A munkakönyvek kiállítását 
Bátyai Gézáné végzi a volt
III. kerületi hivatal — Pécs, 
Szigeti u. 33. — ügyfélszolgála
ti irodájában.

A volt kerületi állatorvosok 
a Fürst Sándor u. 69. szám 
alá költöztek.

LAKI ISTVANNE dr., 
a hivatal elnöke

lelően kormányozta a fo
gatot, így a hintó egy erő
teljesen vett kanyarnál 
megakadt a kerékvetőben, 
s ahogy ez hasonló eset
ben történni szokott, fel
borultak. Bizony a kiren
deltségvezető nem úszta 
meg szárazon, mert hom
lokon felrepedt a bőr és 
a vér elborította arcát, e- 
zenkívül orrcsontja is el
törött.

Meg is indult a vizsgá
lat e nem mindannapi ba
leset ügyében. Többen is 
érdeklődtek, hogy és mint 
történt az eset. A fogatos
— neki nem történt baja
— váltig bizonygatta a 
kérdezősködőknek:

— Különösebb baj nem 
történt, csak a porszívó 
ment tönkre.

Azóta is, ha valakinek 
az orrával történik valami, 
az a szólás-mondás járja:

— Nincs semmi baja, 
csak a porszívó romlott 
el!

Lám, hogyan keletkezik 
a szólás-mondás, mely a- 
páról fiúra száll, s aztán 
nemzedékeken át emlege
tik.

Kiss József

Növekvö igények

A csillagos égig
Az igények emberenkéntváltozók, gyermekkorban kezdődnek és koronként emelkednek. A generációs problémák is részben ide vezethetők vissza, melyet a szülők csemetéik felé így summáznak: Bezzeg az én időmben...A karácsony ürügyén ismét meg kellett állapítanom: huncut gyermekeink vannak. A fenyőfa alatt talált játékok néhány nap múlva vesztettek varázsukból, unalmas lett a focipálya, a ház- és uatós é- pítők. A logikai és társasjátékok meg két nap után eltűntek a lakásból. Jó mélyen bevágták őket a szekrénybe. Apropó, szekrénytA múlt év végén egy lakásszövetkezet közgyűlésén vettem részt. A leendő lakók azért jöttek ösz- sze, hogy egységesen eldöntsék milyen szőnyeg- padló és tapéta kerüljön majdani otthonukba. Tízféle tapétából hármat lehetett választani, míg hatfajta szőnyegpadlóból e- gyet. A szövetkezet vezetősége még álmában sem hitte, hogy több órás küzdelem veszi majd kezdetét. K. I.-nek a zöld szőnyegpadló tetszett, V. Z- nek a lila, mire P. X. csak azért is az azúrkékre szavazott. Az egybegyűltek voltak vagy százan, s mindenki mást akart. Ugyanez volt a játék a tapéta kiválasztásakor. Másfél ó- rós vita utón sikerült megegyezniük. Vagy mégsem?Kezek emelkedtek a magasba, szót kérve a tulajdonos jogán. Legalább húszán kérték, szőnyegpadló helyett ők parkettát akarnak. A jólértesültek tudni vélték, a fürdőszobák rózsaszínűek, s ha ez így igaz, ők inkább visszakérik a pénzüket, sem mint kiütéseket kapjanak a fürdőszoba láttán.

6-án 18 órakor: Legenda és 
valóság a lézerfegyverről. TIT 
előadás. (Ifjúsági klub.)

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
februári programjából

1-én 18 órakor: Szocialista 
brigád klubest a II. üzem ré
szére. Pécs város fejlesztése. 
Előadó: dr. Németh Lajos.

l-én 16 órakor: Munkásaka
démia. A vállalat ösztönzési 
rendszere, gyakorlati alkalma
zása, bérfejlesztési lehetősége.

4-én 10 órakor: Századunk 
zenéje. vendégünk: Kircsi 
László, a Liszt Ferenc Zene- 
művészeti Főiskola pécsi ta
gozatának tanára.

6-án 14,30 órakor: Pályavá
lasztási klub. Milyen pályák
hoz szükséges érettségi?

Színházi előzetesA közeli hetekben két jelentős bemutatóra kerül sor a Pécsi Nemzeti Színházban. Február 16-án kerül közönség elé Roscsin: Szerelvény a hátországba című drámája, melyet Galina Volcsek, a moszkvai Szovremennyik Színház főrendezője állít színpadra. a díszleteket szintén szovjet művész, Mihajil Ivnyickij tervezte.Galina Volcsek tehát Moszkva és Huston után harmadízben Pécsen állít

Többen aziránt érdeklődtek, folynak-e már tárgyalások a Volánnal buszmegálló ügyben, amit természetesen a ház elé kérnek. Apróbb érdeklődések is elhangzottak, így például: hogyan oldják meg a házmesterkérdést, s menynyi lesz a fizetése? Mikor lesz kész a járda a ház körül? (Az épület még nincs teljesen felhúzva, de az nem érdekes. A járda, igen!) Az osztrák tévéadás fogható-e majd, lesz-e kaputelefon és így tovább és így tovább. Vártam, hogy a nagy érdeklődésben, vitában valaki majd csak szóvá teszi, a szövetkezet vezetősége kezdjen tárgyalni a MÁV-val, mivel az épület a vasútvonal mellett fekszik, s igazán megállhatnának a vonatok a ház előtt. Gondoltam, hogy valaki majd csak veszi a fáradtságot s megemlíti, miszerint igazán célszerű lenne az épületben megvalósuló élelmiszerboltban pár apróságot figyelembe venni. így a bejárattól jobbra a harmadik polcon helyezzék el a babfőzelék konzerveket. Balra, az ötödik polc közepére kerüljön az előre csomagolt szafaládé. A mélyhűtőben meg nem árt, ha mindig tart majd a bolt személyzete libamájat, mert azt írt fel az orvos a Kalmopyrin mellé.
Várakozásom „emhiába való, mert egy fiatalember szólásra emelkedett. Elmondta, hogy nyugodtan végig hallgatta a társait, s ha már itt mindenkinek lehet kérése, ő is szeretné elmondani ó- haját. A következőket mondta: Úgy tudja, az e- loszobában lesz beépített szekrény. Nos, ha ez igaz, kéri, a lakásába ezt ne é- p its ék be, mert ő e bútordarabot a garázsba kéri.V.—T.

7- én 16 órakor: Nők klubja. 
Olaszország. Déri János diái.

8- án 16 órakor: Munkásaka
démia. A vállalat ösztönzési 
rendszere, gyakorlati alkalma
zása, bérfejlesztési lehetősége.

10-én 14-21 óra: Gyermek
karnevál a Bánki Donát úti 
Általános Iskola részére.

13-án 14,30 órakor: Pályavá
lasztási klub. Kereskedelmi és 
más pályák ismertetése 6. 
osztályos tanulók részére. (Ad
minisztratív, gyors- és gép
író.)

15-én 18 órakor: Kiállítás
Ravasz Erzsébet dunaújvárosi 
grafikusművész kiállításának 
ünnepélyes megnyitása. A ki
állítás megtekinthető március 
1-lg vasárnap kivételével min
dennap 15-20 óráig.

ja színpadra a világsikert aratott színművet. A dísz- bemutató február 16-án lesz.Március 2-án láthatja e- lőször a közönség a Kamara Színházban Weöres Sándor: Holdbéli csónakos című fantasztikus mesejátékát.A mese természetesen felnőtteknek szól, de a pécsi gyermekek is élvezhetik majd a számukra készült színpadi változatot.
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Lehetőség a gyakorlati tudás fejlesztésére Geológiai kirándulás az időben

Mikc József barkácsműhcly megbízott a raktárból fúrógépet ad ki Tímár Zoltánnak. A barkács műhely udvarán Tímár Zoltán (ÉDÜ dolgozó) és Mike József műhely megbízott a szakkörben készült nyúlketreceket szemléli.
Barkács szakkör Akire kevesebb fény esik

Csak porszemek vagyunk

Az ÉDü kerítésén kívül, a gépkocsiparkoló északi felén található a barkács- műhely épülete. Belül meglepően felszerelt műhelyeket találunk. Raktár- helyiségében minden szakköri tag számára kivehető maximális igényeket is kielégítő szerszámkészlet. Van esztergagép, sőt asztalosműhely is, habár ez u- tóbbiak használatára csekély az igény. A műhelyben és környező területén elvégezhető a saját tulajdonban levő járművek szerviz munkái is, melyet a műhely megbízottnál e- lőzetesen be kell jelenteni.A barkács szakkör „gazdája” az ÉDÜ szakszervezeti bizottsága. 1970 óta működik, tagja lehet a vállalat bármely dolgozója, aki kötelezettséget vállal a működési szabályzat betartására. A barkács szakkör vezetőségének tagjai a taggyűlés által megválasztott elnök, titkár és gazdasági felelős, a szak- szervezeti bizottság munkásellátási felelőse és az üzemvezető által megbízott szakmai vezető.Keresztes Kálmán üzemi szb-titkár elmondta, hogy az évi tagsági díj 60 forint. A tagok részére a műhely használata ingyenes, ezen felül a szerszámok használata kedvezményes. a nem szakköri tagok részére mindennemű szerszám használata 8 órai időtartamra 50 forint.Hegesztőfelszerelés a szakköri tagoknak napi 1 órára díjtalan, a további órákra 15 forintot kell fizetni. Ugyanez kívülállók
Egy internacionalista emlékműveFjodor Bugajenko omszki szobrász befejezte Ligeti Károlyról készített alkotását.A hadifogoly Ligetit forradalmi magatartása miatt Ivanovo-Voznycszenszkből áthelyezték Omszkba. Ott átállt a bolsevikok oldalára, ö vezette a hadifoglyok bolsevista pártszervezetének bizottságát, s szerkesztette a magyar nyelven megjelenő Revolucia

nak 30 forintba kerül. Gépkocsi felső mosás tagoknak 5, nem tagoknak 10, alsó mosás 8, illetve 15 forintba kerül. Ezenkívül lehetőség van zsírozásra és gázolajos lefuvásra is. A fenti számadatokból is kitűnik, hogy annak, aki rendszeresen igénybeveszi a szakkört, feltétlen megéri, hogy egyben tagdíjat is fizessen.Nagyobb és költségesebb kézi szerszámok hazai kölcsönzésére is lehetőség van. Ilyenek például a villanyfúró, hegesztő trafó, akkumulátortöltő stb. A felhasznált hulladék vas- és egyéb anyagok esetében csak az elkészült polc, virágtartó, egyéb berendezés kész súlya után kell fizetni a Kohászati Alapanyagelőkészítő Közös Vállalat (KAV) árainak megfelelő összegben.Ez évben várható az a- lapszabály megváltozása, mely az országos árváltozásokhoz fog igazodni. A jövő tervei között szerepel a szerszámkészletek, gépek igényeknek megfelelő bővítése, így több szerszám jut majd otthoni kölcsönzésre is. A meglevő gépek rendszeres karbantartása nélkülözhetetlen, a villamos karbantartási patroná- lást a Kandó Kálmán szocialista brigád vállalta, a lakatosipari javításokat, felújításokat a József Attila szocialista brigád tagjai végzik.Az ÉDÜ barkács szakköre nagyban hozzájárul a Csináld magad mozgalom szélesebb körű elterjesztéséhez. Keller Gábor
című újságot. A kommunista költő és publicista Ligeti Károlyt a kolcsakis- ták 1919 júniusában elfogták és agyonlőtték. A szobrász az internacionalista teljes alakját mintázta meg, büszkén emelt fővel. Az omszki öntők a „vörös magyar’’ két szobrát készítik el, az egyiket Omszkban, a másikat Budapesten állítják fel.(APN)

Vannak emberek, akik akarva, vagy akaratlanul is mindig reflektorfényben állnak. Sokat szerepelnek a sajtóban, állandó témái az értekezleteknek, híres vagy hírhedt cselekedeteik miatt. Ez talán érthető is, hiszen jó vagy rossz példaként szívesen foglalkoznak velük embertársaik. De mi van a két szélsőséges embertípus között? Hogyan él, mit tesz az asztalra az, akire kevesebb fény esik?Ezzel a gondolattal kerestük fel Horváth Lajost, a Szolgáltató üzem tmk- műhelyében. Amikor találkoztunk, a rá jellemző szerénységgel tiltakozott, hogy nincs róla mit írni, inkább a brigádjáról írjunk. Ez is azt mutatja, hogy a közösséget mindig többre tartja saját magánál. Nem véletlen, hogy ő a November 7 brigád vezetője.Hosszú szabódás után és a brigád ürügyén felenged és beszélgetünk.— 1957 augusztusától e- gyütt éltem az üzemmel és úgy öregedtem meg, a- hogy az felnőtté vált — mondja elgondolkozva.A fiatalok, akik a keze alatt tanultak, most is itt vannak az üzemben, egyik másik csoportvezető, illetve egyéb funkciót tölt be. Két fiát is a szakmára nevelte, a nagyobbik gépész- mérnök, a kisebbik pedig itt dolgozik mint géplakatos.
— Mire emlékszik a leg

szívesebben, amit úgy érez, 
hogy éredemes volt csinál
ni?—• Hát, érdemesnek érdemes volt minden, amit csináltam —■ mondja —, hiszen itt látom az eredményt magam előtt. A fejlődésben benne van az én kezem munkája is és ez jó, ezért érdemes volt dolgozni. Egyre talán kicsit büszke vagyok. Egy időben megbízatásom volt a városi tanácstól, mint társadalmi patronáló. Három évig a javító-nevelő munkára ítélt fiatalokkal foglalkoztam. Nehéz, de szép feladat volt. Most is jó érzéssel gondolok arra, hogy

megtévedt fiatalokat sikerült helyes útra vezetni.
— Alig van rendezvény 

ön nélkül, hogy jut rá ide
je?— Idő, az mindig több lesz — mondja —, hiszen a gyerekek felnőttek, önállóak és hát, az öregedést is szeretném lelassítani. Ez pedig aktív pihenéssel megy, mint szokták mondani. Részt veszek a vállalati tömegsport sakkversenyein, az üzemi versenyeken. Rendszeres látogatója vagyok a Ságvári Endre Művelődési Háznak. Különben is, mint szocialista brigádvezetőnek ott kell lennem mindenhol, másképp a többiektől hogy kívánhatnám meg.Közben észhezkap, s azt mondja:—• Na, maga aztán mégis csak kikérdezett, s a brigád helyett magamról beszéltem. Bár, nem sokra megy vele, hiszen ezek egyszerű dolgok.Még megtudtam róla, hogy többször volt Kiváló dolgozó és vezetői, munkatársai igen becsülik szakmai tudását, lelkiismeretes munkáját. Egy azok közül, akik többségben vannak. Hegyi József

_ nnepélyesen kijelentem,
I hogy nagy eredménye- 

két értünk el a fiata
lok közéleti nevelése 

területén. íme, itt közreadom 
sikereink kovácsát, hogy úgy
mondjam „receptjét”. Először 
is beadjuk az úgynevezett 
„közélet” pirulát, mondjuk 
egy üveg finom pannon ne
dűvel, melynek címkéjére szép 
komotös betűkkel esetenként 
fejjel lefelé ráragasztva (szer
vezés kérdése) egy fogadószo
ba-féleségre utaló szó van pin- 
gálva. Ezután mintha mi sem 
történt volna, egyből hat a 
pirula és különböző agyteker- 
vényeken átjutva, a kerekeket 
megforgatva átveszi a kezde
ményezést a különböző fela
datok megoldásával és bírála
tával kapcsolatban.

A „recept” megteszi a ma
gáét, a kerekek surrognak- 
burrognak és egyre csak a 
munka, a munkahely, ez meg 
az az illető van napirenden, 
egyszóval, az agysejtlavina át
alakul gondolatokká, azok sza
vakká: ... mert mindig azt
mondják ezek a fiúk, hogy 
nekik dolguk van és ezért 
mennek el korábban a gyű
lésről. Hiába magyarázok ne
kik, két héttel előbb olvas
hattad a faliújságon, egyéb
ként is többször megbeszéltük,

Az elmúlt hónapokban megjelent sorozat írásokban időnként röpködtek a számok és nevek: 200 millió, 10 millió, perm, triász, miocén. Érdemes ezeknél is egy kissé elidőzni, belenézni a dolgok mögé.A geológusok nehéz helyzetbe kerülhetnek a kőzetek korának meghatározásánál és elnevezésénél. A korban leginkább a relatív (viszonylagos) időszámítás a használatos, vagyis tulajdonképpen azt vizsgálják, melyik kőzet keletkezett előbb, melyik u- tóbb. Erre részben a kőzetbe zárt ősmaradványok adnak felvilágosítást,ugyanis az élővilág fejlődése következtében az eltérő korú képződményekben más és más ősmaradványokat találunk. Amelyekben egyformák az ősmaradványok, azok egykorúnk. Ilyen célokra azok az ősi élőlénycsoportok a legmegfelelőbbek, melyek viszonylag rövidebb ideig éltek, mert mondjuk egy 100 millió évig élő, szinte egyforma alakú ősmaradványok erre nem alkalmasak.Az így meghatározott egyidejűséget azonos névvel kell jelölni. Az elnevezés különféle alapokon nyugszik. A karbon kor legjellemzőbb képződménye a kőszén (carbon= szén) volt. A mecseki uránérc permidőszaki kőzetben fordul elő. Az ebben a korban keletkezett kőzeteket először az Ural nyugati előterében élt ősi perm néptörzs lakóterületén, a későbbi cári Oroszország Perm kormányzóságában tanulmányozták először. A triász, a részletesen vizsgált délnémetországi Alpokban jellegzetesen hármas osztató (latinul tres=járom). A jura a svájci Jura hegységről kapta nevét. A mio- cénban viszonylag kevesebb (görög: meion) mai gerinctelen állattípust (cén =kainos=új, franciásan elferdített alakja) találtak. Ez persze csak néhány példa.így aztán kiderült: a Föld 5 milliárd éve keletkezett. Fantasztikus szám ez. Egy kissé belegondolva szinte elképzelhetetlen. Ezért egyszerűbb, ha a Föld
Éppen
mégis a gyűlés vége előtt le- 
falcoltak, mintha rájuk nem 
is tartozna az ügy. Utána per
sze durrognak, hogy ki volt 
az már megint, aki ezt kita
lálta. Amikor el kellene mon
dani ne így csináljuk, hanem 
úgy, hallgatnak, mint a ba
goly, mintha leragasztották 
volna a nyelvüket. Tudom én, 
hogy közben jár nekik a ke
rekük, de miért nem szólnak, 
az már nekem is kérdőjel.

Ja igen, mert, ha sokan 
vannak, csörög a nyelvük a 
szájukban. Hát mit gondol
nak, az enyém nem, amikor 
odaállok eléjük és el kell 
mondanom, hogy egész évben 
mit csináltunk, és mit nem 
csináltunk, vagy négyszögön, 
hogy mi a fiatalok véleménye 
erről meg arról. Persze, köny- 
nyű nekik a babérjaikon ülni, 
mert azt mondják, vállaltad, 
hát csináld! ök nem vállal
ták? Nekik nem kell a közös 
zsákba tenni? Nekik csak a 
közösből szabad elvenni? A- 
mikor csinálni kell valamit, 
hozzá kell szólni valamihez 
rögtön más dolguk akad? De

életét egy napnak, 24 órának tekintjük, s kiszámítjuk néhány jellemző földtani és történelmi időpont idejét. íme: a Föld keletkezése 5 milliárd éve, azaz 0 órakor fejeződött be. A Föld szilárd kérge 4,2 milliárd évvel ezelőt, azaz hajnali 4-kor alakult ki. Az első kezdetleges és bizonytalan életnyomokat 4 milliárd évvel ezelőtti kőzetekben találták, ez 5 ó- rakor volt. A földtani ó- kor (paleozoikum) 480 millió évvel ezelőtt, 21 óra 40 perckor kezdődött. Sokan tulajdonképpen innen számítják az igazi földtörténeti korbeosztást, mert az ennél idősebb képződmények a Föld felszínén, vagy ahhoz közel igen kis területen találhatók meg. A mecseki uránércet magába záró permi homokkő 220 millió éve, 23 órakor keletkezett. A mecseki li- ász kőszén kora 140 millió év (23 óra 20 perc); Az óriáshüllők („sárkánygyíkok”) a kréta végén, 60 millió évvel ezelőtt haltak ki (23 óra 43 perc). A havihegyi miocén mészkő 15 millió éve 23 óra 55 perckor keletkezett. Az első előember (Pitecantropus) nyomai 1 millió éves (pleisztocén) üledékekben maradtak ránk (23 óra 59 perc 43 másodperc), a mai em" berfaj, a Homo sapiens, 50 ezer éves, azaz éjfél előtt 9 tizedmásodperce jelentkezett. Az egyiptomi piramisokat i.e. 3000 évvel, azaz éjfél előtt 9 századmásodperccel építették.- Időszámításunk kezdete 3 századmp., a honfoglalás 1,5 századmp, az 1848-as forradalom 1,5 ezredmp, az éjféli óraütés előtt.így talán jobban érzékelhető, hogy milyen kicsi is az Ember és milyen hatalmas a Természet.
FÖLDTÖRTÉNETI
KORBEOSZTÁS

Legújabb kor Holocén
Újkor

Pleisztocén
Pliocén

Középkor

Miocén
Oligocén
Eocén
Kréta

Ökör

Jura
Triász
Perm

őskor

Karbon
Devon
Szilur
Kambrium

Koch László

most?
egyből bírálnak, ha valami 
nem stimmel. Milyen egysze
rű ez annak, aki semmilyen 
közéleti feladatot nem vállal, 
még ha érzi is, hogy ott vol
na a helye. örökké kész a 
válaszuk: dolgom van, pont
most van dolgom, minek még 
egy plusz teher is. Mondhatja 
nekik az ember, hogy annak 
idején az ezerkilencszáz stb. 
évben, meg minden. De leg
alább vállalnának valami egy
szerű, apró feladatot a köte
lezőn kívül, kicsit többet mu
tatnák magukat a másokért 
való munkálkodás, a közélet 
területén. Vagy talán a saját 
ügyeiket sem tudják megszer
vezni, hogy pont akkor van 
más dolguk, amikor a közért 
kellene valamit tenni?

Szeretnénk már látni, hogy 
egyszer ők is megmutatják 
mit tudnak! Szóval, látják 
ugye, milyen minőségi és ha
tékony ez a szer, mely ilyen 
gyorsan és mégis rendkivül 
egyszerűen megoldja azt a bi
zonyos „csörgő” nyelvet. Biz
tos a fordított címke teszi ezt!

SRENK ATTILA
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Bővülnek a sportolási lehetőségek

Ez bizony gól! Rúgták a III. üzemiek. Végeredmény: III. üzem—PMSC 20:14.» Keller Gábor felvétele
Tömegsport ’79
A MEV rendezvényei közül 

kiemelkednek a Bányász Ku
pabajnokságok, a bányásznapi 
emlékversenyek, a MÉV-szov- 
jet nagykövetség sporttalálko
zója, Edzett Ifjúságért Jelvény
szerző mozgalom és egyéb 
sportrendezvények.

A labdarúgókra hosszantartó 
szezon vár, Januárban kezdő
dött a teremfoci, befejezésével 
egyidőben rajtolnak a kispá
lyás labdarúgók, pár hét múl
va a 35 éven felüliek játékára 
Is sor kerül. A sakkozók, asz- 
talltenlszezök és a tekézők 
már a tavaszi bajnokság fél
ideje felé közelednek. Szá
mukra a vártnál több és 
hosszantartóbb lesz a küzde
lem, mivel a három sportág
ban — szezononként - oda- 
vissza alapon Játszanak.

Flgyelemfelkeltőnek Ígérke
zik a MÉV-szovjet nagykövet
ség sporttalálkozója. A csapa
tok labdarúgás, sakk, röplab
da és asztalitenisz sportágak
ban mérik össze tudásukat és 
Ogyességúket májusban.

A lövészek márciusban áll
nak lőállásba, hogy öt fordu
lón át küzdjenek a csapat- és 
egyéni elsőségért.

Változatos versenyszámokat 
Ígér az atléták viadala, a 
részvevők többek között 100 
m, 400 m-es távon, magas- 
és távolugrásban bizonyíthat
ják képességüket.

Megvillant a reménysugár a 
teniszkedvelők előtt. Ha sike
rülnek a Pécsi Spartakusszal 
történő tárgyalások, úgy lehe
tőség adódik az egyéni tenisz- 
bajnokság megrendezésére a 
Balokány-llgetben.

Vége a pihenésnek, 
megkezdődtek a versenyek

A január nemcsak az pont és II. üzem esélyes a újév kezdetét, hanem a tö- bajnokságra, megsport bajnokságok rajt- A sakkozók sem várat- Ját is jelenti. A labdarú- tak túl sokat a bajnokság gó terem kupa beindítását nyitásával. Január 6-án követte az asztalitenisze- asztalhoz ültek, megkez- zők, sakkozók és tekézők dődött az izgalmasnak í- játéka. A férfi, női aszta- gérkező Bányász Kupa litenisz-bajnokságban ősz- csapat- és egyéni bajnok- szesen 17 csapat rajtolt. A ság. Meglepő, hogy több férfiak két csoportban ver- üzem nem indított csapa- senyeznek az erőviszonyok- tót. Mindössze hat együt- nak megfelelően. Az A tes jelent meg, így ők is csoportban a Központ, Pé- kétszer-kétszer játszanak esi MSC, III. üzem, Szol- egymás ellen a tavaszi-ő- gáltató, Kis.-kut., a B cső- szi szezonban. Az igaz, portban Anyagosztály, IV. hogy a mezőny ezáltal e- üzem, Kutató-mélyfúró és rősebb lett, de félő, hogy II. üzem, A női mezőny- a későbbiekben a távolma- ben Kutató-mélyfúró A, radások esetleg a bajnok- B, C, Központ, III. üzem, ság megszüntetését idézik PMSC, Szolgáltató, II. ü- elő...zem együttesel indultak a A csapatokban több kibajnoki pontokért. emelkedő játékos szerepelA bajnokság folyamán és a gyér mezőny ellenére az A és B csoportba ke- is izgalmas, jó színvonalú rültek szezononként kettő- játszmákra számíthatunk, kettő, a nők egy-egy alka- A tekézők is megkezd- lommal játszanak egymás ték a „babák” döntögeté- ellen. Előző évi szereplés sét a szentlőrinci csarnokalapján az A csoportba a ban. Nyolc csapat neveze- Központ, a B-ben a IV. ü- se már rangot ad a Ba- zem, a nőknél a Kutató- nyász Kupa küzdelmeinek, mélyfúró, Szolgáltató, Köz- Kovács Miklós

Szintén változatos a PMSC 
éves versenyprogramja. Fel- 
szabadulási és November 7 
Kupa keretében a bázisválla
latok csapatai férfi, női kis
pályás, kézilabda, lövészet, 
asztalitenisz, sakk, atlétika, 
teke küzdelmeiben versenyez
hetnek.

Izgalmas találkozót Ígér a 
PMSC egyéni bajnoksága. A 
részvevők atlétika, sakk, lö
vészet — pisztoly Is —, tenisz, 
teke sportágakban mérhetik 
össze erejüket.

A legrangosabb eseménynek 
a bajnokok tornája Ígérkezik, 
ahol a csapatok labdarúgás, 
lövészet, sakk, asztalitenisz, 
teke küzdelmeiben mérhetik 
össze csapat- és egyéni tudá
sukat.

Júniusban kerül sor Orfün 
a bázisvállalatok tömegsport 
napjára, amely pótlólag kerül 
a vállalat által rendezett ju- 
niálls helyébe.

Nagy figyelmet fordítanak az 
Edzet Ifjúságért mozgalomra, 
valamint a lábtenisz- és feje- 
lő-versenyek szervezésére.

Egyéb sporttalálkozók között 
kerül sor a Nyitott kapuk ak
ció mozgalmára, kellő jelent
kezés esetén röplabda- és ú- 
szóversenyekre.

A PMSC a fenti rendezvé
nyei mellett folyamatosan az 
Igényeknek megfelelően biz
tosítja a pálya, öltöző, szere
lés ellátását. Ez évben közel 
30 ezer forint ráfordítással új 
mezeket és nadrágokat vásá
rolnak.

KOVÁCS MIKLÓS

híREK

A TORO—100-as típusú rakodógépben a hidraulikus motornál levő nyomócső kirepedt. Ezt mutatja Mayer István géplakatos csoportvezető Szabó Ferenc körletvezetőnek a IV. sz. bányaüzemben.IGAZGATÓI utasítás készült a gyártóeszközökről. A saját előállítású, vagy beszerzett gyártóeszközöket az utasításban meghatározott főkönyvi számlákon kell nyilvántartani, az előírás szerint költségként elszámolni.
A VÁLLALAT horgászegyesülete összesítette az eredményeket az 1978. évi fogási eredménynaplók a- lapján. Az egyesület tagjai az elmúlt évben 98,7 mázsa halat fogtak. Ebből 48,4 mázsa hal a Pécsi tóból akadt a szerencsés horgászok horgára. Az átlagos fogási eredmény 26,7 kilogramm volt egy főre vetítve.

•KÍSÉRLETEK folynak » IV. sz. bányaüzemben a hidraulikus fúrókalapácsok alkalmazásának lehetőségére a vágathajtási munkahelyeken. A kísérleteket a francia Secoma cég önjáró hidraulikus fúrókalapácsával végzik, a cég szakemberének közreműködésével.

Filmesek
a bányában

Az Idegenforgalmi Propaganda és Kiadó Vállalat filmstúdiója január 27-én felvételeket készített a IV. sz. bányaüzem föld alatti munkahelyein, a Pécs városi Tanács megbízásából készülő Testvérvárosok (Pécs—Lahti) című filmhez. A készülő film rendezője: Wiedermann Károly. Operatőr: Bárány György.A Magyar Televízió Köz- művelődési főosztály társadalomtudományi osztálya színes ismeretterjesztő filmet készít a Mecsek hegységről. A filmben bemutatják a hegység mélyén folyó bányászati munkákat is, így februárban filmfelvételek készülnek a III. sz. bányaüzemben és az ÉDÜ- ben.

Felhívás!A kihelyezett tanfolyami általános iskolai oktatás 1979. évi első turnusa február második hetében indul a munkásszállón. Lehetőség van az 5.—6., illetve a 7.—8. osztály elvégzésére. Jelentkezni lehet az üzemek személyzeti vezetőinél. Bővebb felvilágosítást a Központ oktatási csoportja ad (7-214 telefon). Személyzeti és oktatási osztály
•RENDKÍVÜLI segély. A vállalati szakszervezeti bizottság a közelmúltban ötezer forint segélyt adott Tóth Gergelynek, a IV. sz. bányaüzem rokkant nyugdíjasának, Velorex gépkocsi vásárlásához.

MEGKEZDŐDÖTT vállalatunknál az 1980. évi álló- eszközigények összeállítása, a szigorú takarékosság szem előtt tartásával. A kiadott körlevél vállalati szinten 51,9 millió forintot irányoz elő a beszerzésekre. Az üzemi igényeket bizottság bírálja felül.

KERESZTREJTVÉNY
Rejtvényünk vízsz. 1., folytatva függ. 14., 18., 72. és vízsz. 
34. sorában Alekszandr Biok szovjet költő A padlásszobá
ban című verséből idézünk. Megfejtésként az idézetet kér
jük beküldeni a szerkesztőség címére 1979. február 10-ig. A 
helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Hints. 15. Fel
darabol. 16. A Duna mellék
vize. 17. Tetőfedésre való szal
ma. 19. Szovjet repülőgéptí
pus. 21. Becézett női név. 22. 
Folyó — spanyolul (ford.). 23. 
Sütőiparos. 25. Mértani Idom.
27. Község Heves megyében.
28. R.p. 33. Kettős mással
hangzó. 35. Elhamvad. 36. Vég
tag. 37. Rangjelző. 39. Kéz. 
41. Motívum. 42. Káposztaféle. 
43. F.N. 44. Épületelem. 46. 
Német névelő. 48. Afrikai vá
ros. 50. Súlyegység. 51. Szántó
eszköz. 52. Település. 54. Ki
lenc vég! 55. Mint vízsz. 51.
56. K.O. 57. Takar. 58. Szemé
lyes névmás. 60. Filmfajta. 62. 
Védelmez. 63. Testrész. 64. 
Község Pest megyében. 66. 
Juttass. 67. E.A. Gí). Letép. 72. 
Ezüst vegyjele. 73. Almavég!
75. Szavakhoz járul. 76. Ma
gyar költő. 77. Város Arizó- 
niában. 79. A.V. 81. Jegyezte. 
83. Eleven. 85. Női név. 87. 
Mint vízsz. 16. 88. Állami be
vétek

Függőleges: 2. Kis terepjáró 
gépkocsi. 3. Nap — franciául. 
4. R.R.P. 5. Nem régi. 6. Ker
ti munkát végez. 7. Tíz betűi. 
8. Épületelem. 9. Kutya. 10. 
Lángol. 11. Baraekrész! 12. 
Férfinév. 13. Lel. 20. Iskolai

Reggeli
párbeszéd

Az autóbusz a Szigeti útról 
lekanyarodott a Tüzér utcába. 
Valaki hátulról a bordáimat 
kezdte piszkálni. Jó erősen 
persze, ha már a kabáton ke
resztül is éreztem. Oldalt for
dultam, s egy álmos tekintet 
meredt rám. A szemei valami 
ilyesmit tükröztek: Buú. Re
kedt hangon a fogai között 
Iörmögve megszólalt:

— Leszáll?
A rövid, de frappáns érdek

lődés melegséggel öntötte el 
szívem. Már, hogy a fenébe 
ne, mikor mindig azt halljuk, 
milyen közönyösssek az em
berek. Es Íme, most itt egy 
kedves fiatalember, ki nem 
restell reggel, csipás szemek
kel érdeklődni.
- Sajnos még nem - pró

báltam vlgyorgó arccal for
málni a szavakat. Ebben ma
radtunk, s álltunk tovább. A 
20-as a megállóba ért, s utas
társam újra csevegni kezdett.
- Megmozdulna? •

— Köszönöm, jól állok — 
mondtam, s arra gondoltam, 
mit akarhat tőlem ez a srác, 
majd rémülten arra . . . Csak 
nem? Ekkor, mintegy megun
va a társaságomat, lendületet 
vett, s elcsörtetett az ajtó fe
lé, majd lelépett a járdára.

— Jé, ez leakart szállni? - 
villant az agyamba a felisme
rés. Hát miért nem ezzel 
kezdte?

Veress

bútor. 24. Káposztaféle. 25. 
Maró anyag. 26. Spanyol vá
ros. 29. Házikó. 30. Minőség- 
ellenőrző. 31. Varangyokos. 32. 
Nagy edény. 38. Bérlő. 40. 
Retten. 42. Falusi megszólítás. 
43. Színét vesztett. 45. Igekö
tő. 47. Távol. 49. Kötőszó. 50. 
Igekötő. 53. Közterület. 57. 
Fenti helyre. 59. Iskolarövidí
tés. 61. Állami bevétel. 64. 
Magyar város. 65. ... Mail - 
légi postával. 68. Végnélküli 
amulett. 70. szintén nem. 71. 
Kopasz. 74. szorgalmas rovar.
76. Nem erre. 78. Kanóc kö
zepe. 79. Alábbi helyre. 80. 
Vidám. 81. I.A.T. 82. Pipere
cikk márka. 84. Központi Ve
zetőség. 85. Argon. 86. Z.O. 
87. Gallium.

Juhász Károly

Lapunk január 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:
De télen, télen a világ megáll 
És végtelen nagy esték csönd
je vár, / az ember medve, 
alszik és morog.

Könyvjutalomban részesül
tek: Bosch Ferenc (7633 Pécs, 
Páfrány u. 17. II. 19.), Mol
nár József (7632 Pécs, Kriszti
na tér 13.), Lőrincz Edit (7673 
Cserkút, Alkotmány út 23.).

Nyugállományba vonulásuk alkalmából, kiemelkedő gazdasági és politikai munkájukért Nagy Zoltán aknász, a IV. sz. bányaüzem dolgozója a Munka Érdemrend ezüst fokozata; Mohai Miklós vegyészmérnök, az ÉDÜ dolgozója a Munka Érdemrend bronz fokozata kitüntetésében részesült. kitüntetéseket űr. Simon Pál nehézipari miniszter adta át.
OlvasóinkhozAz 1979. évi népgazdasági terv előirányzatával összhangban — melyről január 7-én a napilapok beszámoltak — február 1-től átlagosan 40 százalékkal, ezen belül differenciáltan emelkedik az újságok, időszaki sajtótermékek ára. Ennek megfelelően a Mecseki Ércbányász fogyasztói ára február 1-től 1,50 forint lesz.A lap a továbbiakban is előfizethető a szakszervezeti bizalmiaknál. Az előfizetési díj egy évre 3G forint.
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Hatszázalékos bérfejlesztés

Felvételünkön az elnökség tagjai balról jobbra: Bimbó József igazgatóhelyettes, Rácz Gyula vszb-titkár, Gross György, a vállalati szakszervezeti tanács elnöke, Tóka Jenő igazgató, Szili József, az SZMT titkára, Kovács István vállalati pb-titkár, Böhm Tibor igazgatóhelyettes. Felszólal Papp Ferenc, a IV. sz. bányaüzem 21-es csapata nevében. Keller Gábor felvétele
A VSZI és a szakszervezeti bizalmi

Az előkészített bakdaru zsámoly acélszerkezetének műszaki rajz szerinti méretellenőrzését végzi Vogel Károly és Szegvári József lakatosok, az ÉDÜ műhelycsarnokában. A háttérben pofás törő himba fel- újításq. folyik. Keller Gábor felvétele
Műszerfejlesztés 
és -gyártás vállalatunknál

vállalati szak- szervezeti tanács és a szakszervezeti bizalmi küldöttek január 26-án a Központ tanácstermében együttes ülést tartottak. Az ülésen részt vett Dandó István, a BDSZ közgazdasági osztályvezetője, és Szili József, az SZMT titkára, valamint ott voltak vállalatunk gazdasági, párt- és társadalmi szervezeteinek meghívott vezetői is. A meghívottak az ülés öt napirendjéhez mintegy 30 oldal terjedelmű írásos tájékoztatót is kaptak előzetesen a meghívók mellé.
Az együttes ülésen Tóka 

Tenő igazgató tartott vitaindítót. Ismertette, hogy az, ülés elé kerülő témákat: a vállalat 1979. évi termelési-gazdálkodási tervét; a bérfejlesztési, bér- politikai irányelveket; a részesedési, jóléti és kulturális alap felosztásának tervét; a szociálpolitikai tervet, valamint a szociális, kulturális, sport-, segélyezési és üdültetési alap felhasználásának tervét, különböző fórumokontöbbször is tárgyalták, így azok a dolgozók széles rétegének véleményét is tükrözik. A beterjesztett a-

kiildöttek együttes ülése
145 millió szociálpolitikára, 5,5 millió jóléti felhasználásranyagok a vállalati tevékenységgel szorosan összefüggenek. A termelési feladatot a kötelező minimumnak kell tekinteni. A hatékonyság, a termelékenység növeléssel a tervet túl kell teljesíteni, mert csak úgy tudunk nagyobb jövedelmet biztosítani, s eredményesebb gazdálkodással megfelelőpénzügyi forrásokat teremteni.Ezt az elvet tükrözi a bérfejlesztési terv is. Vállalatunk 4 százalékos bértömegfejlesztésre kapott lehetőséget, az átlagbér a- zonban 6 százalékig növekedhet adómentesen, a bázishoz mért kétszázalékos létszámmegtakarítás e- setén. A létszámunk sajnos az elmúlt években jelentősen csökkent — és szinte veszélyezteti alapvető termelési feladataink ellátását —, mégis élni kell a további, differenciált létszámcsökkentés lehetőségével, a magasabb bérszínvonal elérése érdekében. a csökkenés azonban nem mehet a terme

lés, a vájvégi területek rovására. A bérpolitikai irányelvek erre ösztönöznek. A vájvégi dolgozók teljesítmény növelésének ösztönzésére 1,2 millió forintot fordítunk. Ugyancsak őket érinti a normarendezés: hétszázalékosnormaszigorítás mellett átlagosan 7 százalék irány- műszakbér emelésben részesülnek. Módosulnak a bányafúrási normák is. Az üzemi tervek 0,6 százalék létszámcsökkentést tartalmaznak, s további 1,5 százalék megtakarítást kell elérni a 6 százalék átlagbér-növeléshez. A bérfejlesztési lehetőséget nagyon leterheli a bértarifa minimumok kötelező alkalmazása április 1-től. Gondos felmérés, elemzés szükséges tehát a fejleszthető béralap megállapításához.A megváltozott közgazda- sági szabályozók nemcsak a bérfelhasználás, hanem az érdekeltségi alapok képzését is korlátozzák, így nagy erőfeszítéseink ellenére csak az 1978. évi szint tartását tudjuk ter

vezni, a részesedési alap képzésénél. A jóléti és kulturális alapot 3,4 millió forinttal egészítjük ki a részesedési alapból, hogy az ott tervezett 16,9 millió felhasználásnak megfelelő forrása legyen.Vállalatunk 1979-ben is törekszik a dolgozók munka- és életkörülményeit javítani. Az ezzel kapcsolatos feladatokat, tervezett intézkedéseket a szociálpolitikai tervfejezet tartalmazza, melynek költségelőirányzata 144 millió 827 ezer forint. Ebből nagyságrendileg kiemelkedik a nehéz fizikai munka gépesítése 36, az egészségügyi ráfordítások 34, valamint a lakásépítés támogatása 24 millió forinttal.A bevezető tájékoztatót igen tartalmas vita követte. a felszólalók általában egyetértettek a javaslatokkal, többen módosító indítványt tettek, illetve a végrehajtáshoz ajánlották aktív részvételüket.
(Folytatás a 2. oldalon)

Vállalatunk Kísérleti kutatási és automatizálási tizemében 16 éve folyik a nukleáris, elektronikus műszerek tervezése és gyártása. 1970-ben különálló műszergyártó részleg alakult az üzemben. Ennek kapacitása lehetővé teszi, hogy a jól bevált konstrukciók ne csak helyi, ü- zemi igényeknek megfelelő mennyiségben készüljenek, hanem eladásra is kerüljenek.Az ipari vásárokon, kiállításokon műszereinket bemutatjuk, az érdeklődők és vásárlók véleménye szerint azok megállják helyüket nemzetközi összehasonlításban is. Műszergyártásunk évi forgalma 10 millió forint nagyságrendű, növekvő jelleget mutat. Legnagyobb megrendelőnk a Szovjetunió, de a többi KGST-tagország is vásárol műszereinkből.Műszereink típusválasztéka, felhasználási területe igen nagy. Ezért írásunkban csak az újabb fejlesztési eredményeinkről, az üzemi csilleminősí- tő-állomás feladatait, műszereit ismertetjük.A csillében levő anyag minőségének meghatározására az NK—440 típusú műszer szolgál. Két mérőfeje van, ezeket „ólom- árnyékolásban” helyeztük el. A csille megáll a mérőfejek között, a két mérőfej a csille két oldalán érzékeli a radioaktív sugárzást. A mérőfejek elektromos jeleket állítanak elő, ezeket dolgozza fel az NK—440 műszer. A minőségmérés elve tehát a radioaktív sugárzás mérésén alapszik. Jobb minőségű érc — több sugárzás —, megnövekedett elektromos jel és végül nagyobb mutatott szám az NK—440 műszeren. Ugyanis e műszer elvégzi a hitelesítési átszámításokat is, az előlapján levő 4 számjegy

közvetlenül a csillében levő érc minőségét mutatja gramm urán/tonna érc mértékegységben.Szükség van az érc súlyának megállapítására is, hiszen gazdasági szempontból nem mindegy, hogy félig töltött csille, vagy tele érkezik, a mi- nőségmérés helyén a sín kéttámaszú tartóként lett kiképezve, a csille annak közepén áll meg. Súlyánál fogva behajlítja a sínszakaszt. A behajlás természetesen igen csekély, de elektromos úton érzékelhető. Érzékelhető elemként nyúlásmérő bélyegeket használunk, ezek a sínre vannak felragasztva. A sín behajláskor deformálja a nyúlásmérőket, melyek ellenállása megváltozik. Ez a változás jut a DE-410 típusú elektronikus mérlegbe. A csille súlyával arányos elektromos j elváltozást bonyolult áramkörök dolgozzák fel, teszik lehetővé a csille üres súlyának levonását, végül a 3 számjeggyel történő tiszta súly megjelenését.Látható, hogy e mérési módszer még komoly emberi munkát igényel. A III. sz, bányaüzemben már felépült egy kisebb adattároló rendszer, ami minőségi csoportba osztályozza a mérési eredményeket és összegzésre is alkalmas. Ezt a műszert kontrasztmérőnek hívjuk. A teljes értékű megoldást — ami a csilleforgalom minden fontos adatát képes rögzíteni és azokkal program szerinti feladatokat megoldani (pl. összes ércmeny- nyiség megállapítása, egy csapat teljesítményszámítása stb.) — az épülőben levő kis számítógépes rendszer jelenti.Ez a bonyolult rendszer a III. sz. bányaüzemben hamarosan megkezdi próbaüzemelését.
Várhegyi István
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A VSZT és a 
szakszervezeti 
bizalmi
küldöttek 
együttes ülése

(Folytatás az 1. oldalról)

Papp Ferenc (IV. sz. bányaüzem, 21-es vágathajtó csapat) a Ho S( Minh szocialista brigád felhívását terjesztette be az MSZMP XII. kongresszusa tiszteletére. Vállalták a szak- mányterv 120 százalékos teljesítését 1980. április 4- ig, az előírt műszakszám teljesítése mellett. Kérték, hogy a vállalati fejtési brigádok pótfeAjánlások vállalásával járuljanak hozzá az ötödik ötéves terv hátralevő feladatainak teljesítéséhez.
Leskovár Gábor (III. sz. bányaüzem) a 34-es és a 19-es ifjúsági szocialista brigádok felhívásához kérte a csatlakozást, ugyanakkor kommunista műszakok teljesítésére tett vállalást.
Kecskés József (II. sz. bányaüzem) bejelentette, hogy a KISZ KB akció- programja alapján a KISZ vállalati Bizottsága április 21-én kommunista műszakot szervez, s kérte, hogy az idősebbek is csatlakozzanak az akcióhoz.
Hancsicsák Gábor (IV. sz. bányaüzem) a 12-es ifjúsági szocialista brigád nevében csatlakozott a vágat- hajtók felhívásához, s indítványozta, hogy valamennyi termelő szocialista, illetve Szocialista címért küzdő brigád tegyen többletvállalást.Az együttes ülés további felszólalói: Szabó Fe

renc (II. sz. bányaüzem), 
Aczél István (ÉDÜ), dr. 
Egyed József (Kís.-kut.), 
Róka Sándor (IV. sz. bányaüzem), Steinhőfer Ká
roly (Szolgáltató üzem), 
Répást Ferencné (ÉDÜ), 
Ásványi Lajos (ÉDÜ), Hor
váth Károly (Kutató-mélyfúró üzem), Gelencsér Já
nos (IV. sz. bányaüzem), 
Matus Lajos (Anyag- és áruforgalmi főosztály) és 
Gácsi Mátyás (nyugdíjas alapszervezet) a beterjesztett anyagokhoz tettek észrevételeket, illetve javaslatokat.A felszólalóknak Tóka 
Jenő igazgató válaszolt, majd Rácz Gyula vállalati vszb-titkár összegezte a javaslatokat, illetve a tanácskozás eredményeit. Az együttes ülés elfogadta a beterjesztett anyagokat azzal a módosítással, hogy a minimumra való ráállás, illetve a szakmánymódosí- tás kivételével a bérfejlesztésben részesülők személyi alapbérét február 1- től kell növelni. A jóléti keret összetételében módosítás történt: a PMSC-nek nyújtott támogatás 50 ezer forinttal csökken, a nagy- családosok támogatása 50 ezer forinttal növekszik. A tervezett tartalékból a bakonyai óvoda 5 ezer forintot, a nevelő otthonok 15 ezer forintot kapnak.Juhász Károly

Kereskedelmi, társadalmi 
ellenőrök tanácskozásaJanuárban tartották a Csakúgy mint tavaly, ez Mecseki Ércbányászati évben is fontos feladat a Vállalat kereskedelmi tár- kereskedelmi társadalmi sadalmi ellenőreinek ta- ellenőrök szakmai tovább- nácskozását a Központ ta- képzése. Idén is felújítják nácstermében, ahol Bruck az ÁKF, az Élelmiszerke- 
Józsefné, az SZMT köz- reskedelmi Vállalat, a gazdasági osztályának Vendéglátó Vállalat, amunkatársa melleit jelen MERUKER, a ZÖLDÉRT, voltak az érdekelt vállala- a Rendőrfőkapitányság és tok képviselői is. Szauer az SZMT előadói által tai- 
István tartott beszámolót tott oktatásokat, az 1978-as évben végzett Fontos feladat az ellenmunkáról és az idei fela- őrzések jobb megszervezé- datokról se> az érdekelt vállalatok-Az elmúlt évben az ü- kaJ való együttműködés zemi ellenőri csoportok fokozása es, hogy a jelszáma hétről kilencre e- zct‘ szabálytalansagokat melkpdptf A7 Anvas- és az illetékesek megfelelő áruforgalmi főosztály a- intézkedésekkel szüntessék mely a hivatali alapszer- meg-vezettel működött együtt, Kereskedelmi ellenőre- tavaly óta külön csoport- ink ezért dolgoznak. Műként tevékenykedik és szak után, szabad idej ükmegalakult az önálló nyug- ben indulnak a mi érde- díjas csoport is. künkben nem túl népsze-Vállalatunk 85 dolgozója £ feladatuk végzésére, végez társadalmi munká- Mindezt társadalmi mun ban ellenőrzést, elsősorban kábán. Több megbecsülést a III. kerület üzlethálóza- erdemelnenek.tában, vendéglátóipari egységeiben, de ott voltak a pécsi vásárokon és tevékenységük — az SZMT megbízásából — kiterjedt a kiránduló- és üdülőközpontok (Orfű, Harkány,Abaliget) boltjaira is.Tavaly 1456 ellenőrzést tartottak. Ebből 214 esetben az érdekelt vállalatok és intézmények szakembereivel közösen vizsgálták az üzletek és vendéglátó egységek állapotát és az ott dolgozók munkáját.Az év folyamán 374 esetben tapasztaltak szabályellenességet és ezek elhárítására, illetve megszüntetésére nagyrészt intézkedések is történtek.Az érdekelt vállalatok és a kereskedelmi társadalmi ellenőrök kapcsolata jónak mondható mind a közös ellenőrzések terén, mind az észlelt szabálytalanságok megszüntetésére tett intézkedések kérdésében.Ezzel szemben az áfé- szek és a téeszek hozzáállása nem a legjobb: sem az itt végzett vizsgálatok száma és minősége, sem a tett intézkedések nem megfelelőek.

Id párt művelődéspolitikai határozata a végrehajtás útján

Az MM-akció újraindul
A szocialista brigádok közművelődési akciója, a Mun- két részből tevődik össze, ka és művelődés mozgalom, negyedik évéhez érke- A brigádok február 15-től zett. A mozgalom továbbra is segítséget kíván adni november 30-ig a városi a szoicalista brigádoknak az egyéni és kollektív mű- közművelődési intézmé- velödési vállalásokhoz, azok teljesítéséhez és értéke- nyék ajánlásai alapján tel- léséhez. A mozgalomba a város valamennyi szocia- jesítik művelődési vállalá- lista és Szocialista címért küzdő brigádja benevez- saikat. A részvevő brigá- het. dók számára két témában, . rendeznek szellemi vetél-Az üzemi művelődési bi- erte célját, mi több, a meg- kedőt. így márciusban a zottságok MM-felelőseinek hirdetők is ezt akarták, vetélkedő témaköre a Majanuár 24-én adott tájé- Ezt követően ismertette gyár Tanácsköztársaság,koztatót dr. Roisz András- az idei nevezési feltétele- mi-g novemberben általá- 

né, a vállalati szb kultu- két. A személyre szóló nos műveltségi vetélkedőralis agitacios es propa- kulturális vállalásoknál, a lösz az egész évben szer-ganda bizottságának veze- kollektíva irányításával a zett ismeretek alapján, tője, az ez évi közműve- brigád tagjai a javasolt ,Az eimúit évekhez ha-lodesi akcióról. formák közül válasszák ki sonlóan a Pécsi Műsor, aBevezetőjében szólt az a legmegfelelőbbet, de leg- pécsi rádió, a dr. Doktor előző évek mozgalmáról, a alább ötöt, s ezeket no- Sándor Művelődési Közsok vitáról, az ellenvéle- vember 30-ig teljesítsék. pont és vállalati lapunk ményekről, az eredmé- A közös kulturális válla- acj folyamatos tájékozta- nyekről. Megállapította, a lásoknál az ajánlott for- tást a feltételek teljesíté- hibák ellenére az MM-ak- mák közül válasszák ki a sére. Veress Tamásció igen sok brigáddal legmegfelelőbbet, de legmegismertette a város köz- alább négyet. Az értékelés művelődési intézményeit, alapja a brigádnaplóban tanulásra, olvasásra buzdí- rögzített egyéni és kollek- tott. így a mozgalom el- tív vállalás. A mozgalom

Nógrádi Gábor

Hangulatos, reggelig tartó tánccal zajlott lo vállalatunk munkásőr századának családi estje az Építők Kultúrtermében. A zenét Csert! János és zenekara szolgáltatta. Keller Gábor felvétele

A szocialista brigád- 
mozgaloni értékelése 
a Kutató-mélyfúró 
üzembenA Kutató-mélyfúró üzem versenybizottsága január végén értékelte az üzemi szocialista brigádmozgalom 1978, évi eredményeit. 
A húsz értékelt brigádból tizennyolcnak javasolta a cím odaítélését, illetve az érmek elosztását. A tizennyolc brigád közül az el
múlt években már tizennégy részesült valamilyen éremfajtában, A végleges döntést a brigádvezetök tanácskozása és az összevont üzemi termelési tanácskozás hozza meg. A versenybizottság megállapította, hogy a néhány évvel ezelőtt megindult fejlődés 1978-ban is folytatódott, mind a vállalásokban, mind a teljesítésekben. Emelkedett a brigádnaplók színvonala is. így lehetőség látszik arra, hogy 1979-ben már szocialista üzemrészek alakuljanak ki az üzemben. Ebben a versenybizottság elsősorban a műszakiak fokozott részvételét, segítségét várja és igényli.

KOCH LÁSZLÓ

Évről évre emelkedik a színvonal

Vizsga előtt és utánA munkásszálló a épületében az egyik osztályterem előtt többen a mar- xizmus-leninizmus esti középiskola tankönyvbe mé- lyedtek. Mások a félév során készített jegyzeteiket tanulmányozták, míg a magabiztosak kényelmesen sétálva szemlélték az utolsó perceket is kihasználó társaikat.Az időpont, január 22-e, néhány perccel három óra előtt, egy karnyújtásnyira — a külszíni üzemek dolgozóinak — az esti középiskola félévi vizsgájától. 
Inczédi István, az osztály propagandistája a „bátrakat” hívta először a beszámolóra. Vállalkozókban nem volt hiány, így egyszerre négyen léptek be a terembe. Elfoglalták helyüket, s a vizsgabizottság megkezdte a felelte- tést. Jó húsz perccel később az első vizsgázó kilépett a teremből, s a várakozók azonnal kérdéseikkel ostromolták: — Mit húztál? —Tudtad? —Közbe is kérdeztek? —Mondjál már valamit!— Tudjátok az úgy volt, hogy ... — és részletes beszámolóba kezdett a kérdezett.A vizsga után Inczédi Istvántól kértünk választ kérdéseinkre.

— Milyennek látja az 
osztály felkészültségét?— Jól felkészült fiatalok vizsgáztak most, amit bizonyít a nyolc „jól megfelelt” és a hat „megfelelt” eredmény. A vizsga- bizottságban jelen volt Ko
vács István, vállalatunk pártbizottságának titkára is, és ő is jónak ítélte a hallgatók fekészültségét, a vizsgán való szereplését.

— Úgy tudjuk, ön rég
óta propagandista az esti 
középiskolán. Milyen vál
tozások történtek az okta
tásban, a tananyagban és 
milyennek látja a hallga
tókat?

— A marxizmus-leniniz- mus esti középiskolán 1967 óta oktatok. Az első években az volt az iskola célja, hogy felkészítse az embereket feladataik ellátására. Tudni kell, a hallgatók nagyobb része politikai tisztségviselő volt. Másodsorban előkészítsen a

marxista egyetemi felvételre. Akkor az üzemek dolgozói összevontan a Ságvári Endre Művelődési Ház nagytermében hallgatták az előadásokat, melyeket külső előadók tartottak. Mi szemináriumvezetők voltunk.— Később az oktatási forma változott, s a szemináriumvezető lett az e- lőadó is. Közvetlenebb kapcsolatot lehet így teremteni a hallgatókkal, vissza tud térni az előadó olyan témákra, amelyek fontosak, nagyobb érdeklődésre tartanak számot. Az anyag elsajátítása, visszakérdezése is gördülékenyebb így. Arról nem is szólva, hogy az összevont nagy hallgatói létszám helyett szerencsésebb a több osztály indítása.—< Az 1978/79-es tanévben már kétéves lett a középiskola, káderképző jelleggel, s követelményszintje megegyezik az öthónapos pártiskoláéval. Elmondható, hogy mint a tananyag színvonala, mint az emberek képzettsége magasabb lett. Különösen a napi politikai és gazdaságpolitikai tájékozottságuk nőtt. Ez az előadó munkáját megkönnyíti, viszont a nemzetközi és gazdasági helyzet bonyolultsága, annak értelmezése és magyarázása nehezíti.— Ezt tudva, szívesen 
veszi hallgatóinak nem a 
szorosan vett tananyaghoz 
tartozó kérdéseit?— Igen, de az is igaz, hogy a rendelkezésre álló ismeretanyag nem mindig teszj lehetővé az azonnali megnyugtató válaszadást. Ekkor csak az alaposabb tájékozódás után tudok válaszolni. Viszont vannak kérdések, melyeket a külpolitikai helyzetet átfogóbban ismerő személyiségek sem tudnak megválaszolni. Ilyen például a kínai kérdés, vagy az arab világ kérdései — mondta végezetül Inczédi István.

V.—T.
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Felvettük a ma ritmusát Érckutatás

Hazánk gazdasági helyzetét stabilizálnunk kell. Ezt és hasonló mondatokat hallunk és olvashatunk az elmúlt gazdasági év zárásakor és az új feladatok meghatározásának idején. A vállalati pb cselekvési programban határozta meg azokat a fő feladatokat, melyeket a népgazdaság célkitűzéseivel összhangban kell megvalósítanunk. Ezeket a vállalati feladatokat figyelembe véve alakultak ki az alapszervezetek, egységek részfeladatai, így a gátló tényezők gyors felszínre kerülésével ellenőrizhetővé vált a gazdasági munka jobb végrehajtása. Tervszerűbbé vált munkánk.
A IV. sz. bányaüzem teljesítette az 1978. évi gazdasági feladatait, üzemünk termelési eredményei jelentősen befolyásolják vállalatunk eredményességét. A hogyanra keresem a választ. Az elmúlt év elején is a nagy feladatokról beszéltünk, igaz mértéktartó optimizmussal. Voltak is gondjaink az év folyamán. Mégis mi ad alapot 1979. évre, hogy az elmúlt évi köbméter/műszak tervünket 3,7 százalékkal növelni tudjuk? Hogy lehet hatékonyabb a munka?Munkaköröm révén rendszeresen járok bányába. Ezekre a kérdésekre ott, leszállások, kasra várások alkalmával kerestem a válaszokat, főleg azoktól, akik a termelés különböző területein vesznek részt ü- zemi feladataink megvalósításának. ök meggyőztek, az akarat nem lesz gátló.
A vágathajtó csapat vezetője rendszeresen érdeklődik a lakatosoktól, a fú- íókoési felújításának állapotáról, közli mikorra kell. Érthető, hiszen a fúrókocsival nem csupán a vibráció küszöbölhető ki, hanem lényegesen rövidebb idő alatt végezhető

a robbanólyukak fúrása, örvendetes, hogy ezeket a felújításokat általában akkor végzik, amikor új vágatot kezd a csapat, vagy a gép tárolásához még rövidebb a vágat.Sok vád éri az önjáró szállító-rakodó és fúrókocsi technológiára, a gumikerekes technikára épülő 5. szinti feltáró vágathajtást. Nagy eredményeket vártunk és persze várunk is ettől a berendezéstől, csak hiba csúszott eddigi elképzeléseinkbe. Mik ezek a hibák? Kezdődött azzal, hogy a gépek közel fél évig a külszínen álltak, a szükséges engedélyek hiánya miatt. Igaz, ezalatt az időszak alatt — azok, akik most vele dolgoznak — gyakoroltak, vizsgáztak az üzem udvarán. A gyakorlat azt bizonyítja, hogy fúrni viszont nem tanultak meg valamennyien, jóval nagyobb szelvényben sikerült a jövesztés, mint az szükséges lenne. Ez pedig jelentős többletszállítást és szállító kapacitást köt le. A gép jótállása is rövidesen lejár, javításának minden csínját-bínját el kell sajátítani. Ezek a problémák felvetődnek a vájvégen, az üzemvezetői irodában is, s rövidesen meg kell, hogy oldódjanak.
A kasban mellettem álló vájár csodálkozó arckifejezéssel hallgatta a 4. szinti csillés társalgását: „Nálunk egy robbantással 10 méteres feltörést csináltak, mi elszuttyogtunk volna vele egy hétig is!”A körletekben kialakulóban van az ideálisabb technológia alkalmazása, hiszen kevés helyen vannak azonos körülmények, azonos ércesedések, kőzetviszonyok. a vájvégeken is egyre inkább belátjuk: a jól kihajtott vágattal kevesebb gond van, a jól lefúrt vájvégen jobb a robbantás hatásfoka. Csodálkozunk az újon, de ami tegnap új volt, az ma már valóság, erre kell átáll- nunk. Az elmúlt évben vágathaj tásunk 71 százalékát végeztük fúrókocsival, csaknem 50 ezer méter fú

rólyukat fúrtunk a TP— 3000-es fúróberendezéssekkel, a fejtésből termelt nyersércnek 25 százalékát termeltük a szint- és tömbrobbantásos fejtésekből.Már az elmúlt év bizonyította: felvettük a ma ritmusát. Ha még akadnak is gondok — bár ezek mindig voltak is és lesznek is — ezek megoldása jelentik az előrelépést, a termelési sikereket. Ennek a kollektívának miért ne sikerülne az idei esztendő?Tóth János

Már csak így nevezik az 
emberek a II. sz. bányaüzem 
legújabb létesítményét, azt a 
kis épületet, amely a kettő 
darab 400 literes tartályt fog
lalja magába, amelyekből a 
túlsó oldalon levő csapokon 
keresztül a feketekávé, vagy 
gyümölcsszörp folyik — tet
szés szerint — a kulacsokba. 
Az épület építése és szerelése 
gondos munkáról tanúskodik, 
belső tisztaságát pedig az át
vételnél jelen levő egészség- 
ügyi szervek is külön elis
meréssel nyugtázták.

Az egy évvel ezelőtt átadott 
súlyfürdő után ez a létesít
mény az üzem újabb gondos
kodását jelenti dolgozóiról, 
hogy bányabeli szomjukat ne 
csak vízzel, hanem annál íz- 
letesebb folyadékkal is olt
hassák.

Az új létesítmény anyag- 
költsége: 177 ezer forint, a 
befektetett társadalmi munka

a börzsönyben

Gondolom, sokan nem tudják, hogy a késői középkorban az akkori MagyarországEurópa legjelentősebbarany- és ezüsttermelője volt. A legtöbb európai pénz anyaga innen származott, jelentős bevételeket biztosítva a mindenkori magyar királynak. Az egyeduralom Amerika felfedezése

értéke: 103 ezer forint. Az 
éves üzemeltetési költség egy
millió forint lesz.

Persze, ahány ember, annyi 
ízlés, ugyanannyi vélemény. 
Ez megmutatkozott már az el
ső napi kóstolgatáson is.

Salamon Lajos (64-es): — A 
kávé jó, csak nagyon édes. 
A szörp a szomjat nem oltja, 
vízzel nem jó. Helyette jobb 
lenne a tea.

Medve András (robbantó
mester): — A kávé jó, a szörp 
híg; Bárány! László (42-es):
- A szörp otthon sem kell!
Bertus Ferenc (56-os): — A
szörp nem ér semmit. Biszak 
Ferenc (67-es): — A kávé NB 
I-es! Hoffmann Miklós (80-as):
- A szörp jobb, mint a víz! 
Szabó László (82-es): - Egyik
re sincs szükségem 1

Ezek után csak az lehet a 
feladat, hogy az elhangzó 
sok, egymástól különböző vé
lemény közül kiszűrjék a leg
általánosabbat, amely a több
ség véleményével találkozik, 
és annak megfelelő keverési 
aránnyal olyan italokat állít
sanak elő, amelyet dolgozó
ink szívesen fogyasztanak. 
Egészségükre!

Nagy-Herr

után szűnt meg, amikor ömleni kezdett az inkák, aztékok aranya, ezüstje Spanyolországon át. Már a középkorban ismertek voltak színesfém (arany, ezüst, ólom, cink) és vas előfordulások a Börzsöny hegységben, s megszakításokkal ugyan és kis mennyiségben, de a bányászat folyt egészen az 1940-es évekig.
1970. évtől újultak fel a földtani kutatások a Börzsönyben, s ennek célja annak az eldöntése, hogy van-e ma is, esetleg a réginél nagyobb mélységben, vagy területen ipari értékű színesérclelőhely. A kutatások részben a régi bányaterületen (Rózsahegy) részben-annak tágabb környezetében folytak, s a használt módszerek között kiemelkedő szerep jutott a magfúrásoknak, melyek mélysége 50 és 1200 méter között változott.Talán a magfúrások előírt követelményei is okozták, hogy a Magyar Állami Földtani Intézet illetékesei a fúrásos munkák elvégzésével a MÉV Kutató-mélyfúró üzemét bízták meg, mely az országban elsőként alkalmazta a 100 százalékos magkihozatalt biztosító köteles magmintavevő technológiát. Az üzem 1975 és 1978 ősze között, zömében az M—8-as brigáddal, végezte el a fúrásos munkákat. A megszokottól eltérő kőzetviszonyok között, igen nehéz terepen, lényegesen mostohább éghajlati viszonyok között a brigád jó munkát végzett.
Czigány Endre, Kovács 

György, Nagy Ferenc és 
Cseke Géza fúrómesterek vállalták a legnagyobb részt a nehézségekből. A repedezett vulkanikus kőzetben igen gyakori volt az iszapszökés, amely pedig minden fúrós réme. Megnehezíti az előrehaladást, csökkenti a magkihozatalt. a teljesítményben állandó fejlődés volt megfigyelhető. Ez azzal is magyarázható, hogy a fúró

mestereken kívül a többi dolgozó csaknem teljesen a környékbeli községek lakóiból kerültek ki. Nekik előbb bele kellett rázódni ebbe a munkába, meg kellett tanulni a fogásokat. E dolgozók, noha pillanatnyilag szünetelnek a börzsönyi kutatások, ma is üzemünk dolgozói, ami nagy nyereség, hiszen a fizikaiak hiánya a fúrások telepítésénél már régóta gondot okozott itt és általában másutt is.Ez év nyarán, a határidő betartása céljából, az M—8-as berendezés is a Börzsönybe költözött, s így kölcsönös megelégedésre sikerült a tervezett munkamennyiséget a megfelelő minőségben elvégezni. Eddig 32 fúrást mélyített le az üzem mintegy 9600 méter összhosz- szúságban.Erre talán legjobban rávilágít dr. Korpás László geológusnak, — aki a MÁFI részéről a munkák irányítója volt — néhány mondata, melyet beszélgetésünk alkalmából mondott:— A munka során mind az üzem irányítóival, mind a fúrásokat kivitelező fúrómesterekkel, szak- és segédmunkásokkal rendszeresen, jó együttműködés alakult ki. Ennek eredményeként a fúrások kivitelezése folyamán adódó nehézségek (kitűzések, felvonulások, útépítések, műszaki problémák) rövid ú- ton és zökkenőmentesen megoldhatók voltak. A jól végzett, eredményes munkáért mind a munka irányítóinak, mind kivitelezőinek a Magyar Állami Földtani Intézet nevében elismerésünket fejezzük ki, köszönetünket tolmácsoljuk. A kialakult jó kapcsolatok a jövőben eredményes együttműködés biztosítékai. A Börzsöny hegységi középtávú kutatási programunk elsősorban fúrásos kutatásokra alapozott. Ennek végrehajtása során továbbra is számítunk a MÉV Kutatómélyfúró üzemének részvételére, színvonalas és eredményes munkájára.Koch László
Finnország bányaipara

A szocialista államok bá
nyászatával vállalatunk indu
lása óta Élénk kapcsolataink 
vannak; az elmúlt néhány év
ben megtaláltuk az utakat a 
finn bányaiparhoz is. Hogy 
miért éppen a finnhez? Első
sorban azért, mert bányagép
gyártásuk a világ legjobbjai 
között van; ezen felül az or
szágaink közötti gazdasági 
kapcsolatok előnyösek voltak 
a gépbeszerzéshez.

A gépvásárlások során lehe
tővé vált, hogy vállalatunk 
mérnökei Finnországban ta
nulmányozzák a bányagépek 
gyakorlati alkalmazását, ezen
kívül a bányaüzemek szerve
zetét és minden tevékenysé
gét.

Finnországban nincs szénbá
nyászat és olajtermelés, geo- 
lógiailag a prekambriumba 
tartozik, jóval Idősebb ha

zánknál, 2-3 milliárd éves. A 
kőzetei kristályos palák és 
gránitok, ezen belül vannak 
ugyancsak prekambriumi réz-, 
vas- és mészkő lelőhelyei. Az 
ország felszínét jelentős ki
terjedésű, nagyrészt összefüg
gő tőrendszer borítja. Mind
ezek meghatározzák a bánya- 
művelést.

Mennyiségre nézve föld a- 
latti bányaműveletekkel kö
rülbelül évi 4,5 millió tonna 
rézércet, 2,5 millió tonna vas
ércet termelnek és körülbelül 
fél-egymillió tonna mészkövet.

Különböző tanulmány út jaink 
során kilenc föld alatti bá
nyaüzemet, kettő bányagép
gyárat, egy mélyfúró vállala
tot és a Helsinki műegyete
mének bányászati karát volt 
alkalmunk meglátogatni.

A rézércbányák vállalatát 
Ontokumpu Oynak hívják,

legfontosabb üzemének helyé
ről, bár a vállalat központja 
ma már Helsinkiben van, ér
demes az ontokumpui (Keret- 
tinek nevezett) bányaüzem 
mellett elidőzni.

A lelőhelyet G0 éve műve
lik, az érctest hossza 4 kilo
méter, szélessége 400 méter, 
vastagsága, a széleken néhány 
méter; legvastagabb részén 20, 
néhol 40 méter. Dőlése 20 fok
tól szintesig egyenletesen vál
tozik. Réztartalma 4 százalék 
körül van, de van benne pi
rít, nikkel- és kobaltérc is.

Mint afféle régen művelt 
bányának, gondot kell fordí
tania a régi műveletekre. 
Mélysége legfeljebb 250 méter, 
de művelés során vigyázni 
kell, hogy a fedőréteg meg 
ne törjön, mert a bánya fö
lött tó van, ami egyből be
törne a bányába. Ez egyéb

ként majdnem minden finn 
bányában probléma, és ezt 
megelőzendő fejlődött igen 
magas szintre a kőzetmecha
nika, elsősorban gyakorlati al
kalmazása.

Mint említettem a Keretti 
bányaüzem 60 éves, a bányá
hoz dúsítómű és nagy, köz
ponti javítóműhely tartozik, 
ahol két másik bányaüzem 
gépeit is javítják. Évi terme
lése fél millió tonna, az üze
mi összlétszám — a dúsítómű
vel együtt - 600 fő. Heti öt 
munkanapot, napi két mű
szakban dolgoznak.

Az összefüggő vastag tele
pülés előnyeit a 60 éves mű
velés erősen megtépázta, hi
szen ma már olyan területe
ket kell fejteni, amit az „öre
gek” visszahagytak. Ennek el
lenére az üzem a legkorsze
rűbb technológiával, nagysze
rű termelékenységgel dolgozik.

Általánosan elterjedt a gu
mikerekes, Diesel-motoros ön
járó technika. A jelenleg mű
velt terület is több kilométer 
hosszú, ezen gazdaságosabb a 
főszállítást sínes rendszerrel 
megoldani. A külszínre szállí

tást aknával, szklppel végzik. 
(Érdemes itt megjegyezni, hogy 
a kilenc bányaüzemből hat 
aknaszállítást alkalmaz, kettő 
szállítószalagot, egy gépkocsis 
szállítást a külszínig, de a 
hat akna szelvénye, elrendezé
se, gépesítése azonos, csak a 
mélységtől függően a szkip 
sebességét, kapacitását növel
ték.)

Minden bányába, így Keret- 
tibe Is, a külszínről a legmé
lyebb szintig 7 százalék lejté
sű ereszke vezet, ami 15 négy
zetméter szelvényű és autó
közlekedésre alkalmas. Uj bá
nyáknál ebből végzik a kuta
tófúrások egy részét is, alap
jában azonban arra szolgál, 
hogy a termelékeny, de drá
ga gépek a különböző mun
kahelyeket gyorsan tudják 
váltani akár szintek között is.

A Keretti bánya főmérnöke 
elmondta, hogy nyolc évvel 
ezelőtt a fejtésekben szkrépe- 
rekkel, a főszállítókon csillék
kel szállítottak. Am azt a ter
melést, amit most 6—8 nagy 
Diesel-gép szállít ki, 90 darab 
szkréperrel kellett lebonyolí
tani.

Mivel a bányában a gépko
csik mindenhova eljutnak, a 
bányászok munkahelyre szál
lítása, anyagmozgatás stb. 
gépkocsival történik. (Csak 
Diesel-motoros jöhet szóba, az 
sem akármilyen.)

Egy apróság a munkáról. 
Minden műszak közepén fél
órás étkezési szünet van. Ek
kor kötelező mindenkinek a 
föld alatti étkezési - pihenő 
- helyiségekbe vonulnia. Ilyen 
1-2 van, ezek egyben a köz
ponti robbantóállomások is. A 
robbantást vezető személy 
meggyőződik, hogy mindenki 
bejött-e és innen végzi a rob
bantást. Ezzel a robbantóállo
mások, őrségek stb. adminiszt
rációja fölösleges, a robban
tási por és gáz pedig bizto
san elkerül mindenkit.

Nagy a rend és a munka- 
védelmi fegyelem. A biztonsá
gi utasítások megszegői írásos 
„feljegyzést” kapnak és a má
sodik feljegyzés után csak el
bocsátás jöhet — bár hozzátet
ték -, erre évek óta nem ke
rült sor.

SELMECZY MIKLÓS
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A Jurisics Miklós utcában lakó II. sz. bányaüze- mi dolgozók panaszkodnak, hogy a járdát az utca mindkét oldalán építőanyagokkal torlaszolják el, csak az úttesten tudnak a gyalogosok közlekedni, a- miből már baleset is volt.A panaszt továbbítottuk a Pécs Városi Tanács V. B. hivatala, műszaki osztályához. Az osztályvezető január 19-én írásban értesítette szerkesztőségünket, hogy megtette az intézkedést a járdák rövid időn belüli szabaddá tételére.A 33/a jártattal kapcsolatos problémára visszatérünk, amikor a kérdésre a Volán 12. sz. Vállalattól megkapjuk a választ.A Szolgáltató üzem dolgozói kifogásolják, hogy a vállalati egészségügyi szolgálat fogászati szakrendelésénél hosszú az előjegyzési idő. Sokat kell várakozni a rendelő előtt, a- mihez az is hozzájárul, hogy a Vendéglátó Vállalat dolgozói is odajárnak és nem kezdik pontosan

a rendelést. Probléma a körzeti orvos rendelési ideje is, mert a délutáni rendelésre csak úgy tudnak a dolgozók elmenni, ha a munkahelyükről elkéretőz- nek.A kérdésekre dr. Bank 
József, a vállalati egészségügyi szolgálat vezető főorvosa válaszolt.A hosszú előjegyzési idő nem az orvos hibája, az a Fogtechnikai Intézettől függ. Egyszer már válaszoltunk a kérdésre, hogy amíg a nevezett szerv új üzem el nem készül, ezen a téren javulás nem vágható.A vendéglátósok napi egy-két fővel növelik a páciensek számát, ami lényegesen nem hosszabbítja meg a rendelő előtti és egyéb várakozást, A rendelés pontos kezdését és a meghatározott idő betartását fokozott ellenőrzéssel biztosítjuk.A körzeti orvosi rendelést a közeljövőben üzemorvosi rendelés váltja fel.

Hasznos
kezdeményezés

Pécsett, az újmecsekal- jai városrészt úgy emlegetik, hogy Uránváros, egyszerűbben: az Urán. Szép ez a városrész. Parkjai, fás-füves játszóterei tavasszal, nyáron, ősszel pihenést nyújtanak az idősebbeknek, szórakozást a gyermekeknek. Van itt sporttelep, sportcsarnok, szakközépiskola, szakmunkásképző intézet, több általános iskola, óvoda és bölcsőde, továbbá egészség- ügyi intézmény és gyógyszertárak a rászorulóknak. De a művelődni vágyó felnőttek is felkereshetik a Mecseki Ércbányászati Vállalat Ságvári Endre Művelődési Házát, vagy a Baranya megyei Állami Építőipari Vállalat munkásszállójának gazdagkönyvtárát, ahol gyakoriak — mindkét helyen — a különféle rendezvények, író—olvasó találkozók, kiállítások, orvosi és egyéb tárgyú rendezvények, előadások, melyeken szívesen látják a lakóterületen élőket is, minél nagyobb számban. Üzlethálózata, piaca — ez utóbbit most bővítik és korszerűsítik —, szolgáltató üzemek és vállalatok nagyrészben kielégítik a lakosság igényeit.Jó, Jó, ha minden van, akkor itt már nincs is hiányosság — mondhatná bárki. Azért nem egészen így van, mert még akad tennivaló. Például elég sok a magáról megfeledkezett ember, s akkor, amikor a papírhulladékot elszórják, vagy a jól kiépített utak helyett néhány méterért, vagy egy-két percért letapossák a füvet, a dohányzók gátlás nélkül dobálják el úton-útfélen a cigarettavégeket, elhuzigál- ják helyükről a pihenésre kihelyezett padokat, letördelik a kiültetett kis fákat, cserjék ágait, aztán akadnak az esti órákban a lakók nyugalmát zavaró és háborgató hangoskodók U.

A hiányosságok megszüntetésére törekszik többek között a Hazafias Népfront újmecsekaljai I. sz. körzeti bizottsága, a- melynek elnöke Gál Lajos nyugdíjas. Lokálpatriótaként szereti e városrészt, s szakadatlanul tevékenykedik érte a maga 75 esztendejével. Az ő javaslatára kötött együttműködési megállapodást a lakókörzeti bizottság és a városrész Acsády utcai Általános Iskolájának úttörő csapata. A megállapodás értelmében az úttörőjárőrök hetente végigjárják a részükre kijelölt körzetet, s járőrlapjukra rávezetik az észlelt hiányosságokat. Kisebb rendellenességeket megszüntetnek, helyükre teszik a padokat, felhívják a házfelügyelők figyelmét, ha a ház előtt feltűnően sok a szemét, így hasznos társadalmi munkát végeznek. A forgalmas útszakaszokon átvezetnek idős embereket, illő módon figyelmeztetik társaikat, tisztelettudóan a felnőtteket. Szeretik is a kis karszalagos úttörőket. Ha olyasmit tapasztalnak, mely „hatáskörüket” meghaladja, feljegyzik járőrlapjukra, s „szolgálatuk" letelte után átadják a csapatvezetőnek, aki azt nagyon gyorsan rendeltetési helyére juttatja, megfelelő intézkedés megtétele céljából.Okos, helyes kezdeményezés ez az együttműködési megállapodás, mert a gyermekek időben megkezdik közéleti tevékenységüket, a maguk módján segítik a már közhelyként emlegetett környezetvédelmet, s együtt a felnőttekkel tevékenykednek az újmecsekaljai városrész tisztaságáért, parkjainak megóvásáért. Hisszük, hogy a- mit ma tesznek, felnőtt korukban is önként vállalva végzik a társadalom javára s önmaguk hasznára Kiss József

Hogyan élt, mit alkotott?

Uitz Béla élete.
művészete

Az elmúlt ev októberében szokatlan képű plakát adta tudtul az Uitz Múzeum megnyitását, mely a múzeumi és műemléki hónap legjelentősebb eseménye volt. Pozsgai Imre kulturális miniszter ünnepi megnyitójában a munkás, a forradalmár Uitz Béla portréját festette meg. E múzeum megnyitásáig Pécsett egyetlen Uitz-kép volt, az ülő nő, a Modern Magyar Képtárban.Ki is volt Uitz Béla, hogyan élt és mit alkotott? Az elkövetkezendőkben e- zekre a kérdésekre kívánok válaszolni, időszerűségét indokolja, hogy az ez évi Munka és művelődési akcióban hangsúlyozottan szerepel az Uitz é- letmű és múzeum ismerete.Hogy is nőhetett oly nagyra Uitz művészete sok-sok jelentős festő — Ék Sándor, Pór Bertalan, Derkovits Gyula stb. — mellett? Valószínű, hogy meghatározó szerepe van származásának. 1887. március 8-án született Temesvár, Mehala külterületében, sokgyermekes parasztcsaládból. Apja iszákos, kíméletlen volt a családdal szemben, a két világháborút egyetlen leánytestvére élte túl. Gyermekkorában egy Michelangelo- album ismertette meg a művészettel, aki példaképévé vált. A gimnázium negyedik osztályából kicsapták, majd a következő négy év anyagát egy év alatt sajátította el és tett érettségi vizsgát. A kicsapás után vasesztergályosként dolgozott. Közben rajzolt, festett, sportolt és zenélt.
Koncert fúvószenekarunk 
a Puskin Művelődési Házban

Meszesen, a Puskin Műve
lődési Házban január 29-én 
megtartott hangversenyen
hallhattuk ismét a vállalat 
fúvószenekarát. Az amatőr e- 
gyütteseknél elérhető legma
gasabb kitüntető címmel, kon
cert zenekari minősítéssel elő
ször léptek a közönség elé.

A nagy körültekintéssel és 
jól választott sokszínű műsor
ban hallhattuk R. Wagner Be
vonulási indulóját, újra meg
csodálva a zenekar tömör, 
egységes hangzását. Rózsavöl
gyi Első magyar körtánca, a- 
zonos ritmikájú, de különböző 
tempójú tételekből álló ver
bunkos zene. Az együttes a 
18. századi zenét, nehézségi 
foka ellenére könnyedén, él- 
ménytadóan muzsikálta. Sár
közi Legénytánca a műsor 
technikailag legnehezebb szá
ma. A szép fuvolaszólóval in
duló darab sodró lendületű 
zenéje, plasztikusan felidézte 
előttünk egy szilaj legénytánc 
hangulatát. Kodály Intermez- 
zója közismert darab. Stíluso
san, szépen kivitelezett szólók
kal adta elő az együttes, me
lyet nagy tapssal jutalmazott 
a közönség. Farkas A. Trom
bita íandlerjét Valkai Lajos 
és Ress Dezső trombitaszóló
ja emelte, virtuóz és muziká
lis előadásmóddá. Ránky Po
rnódé király új ruhája című 
művéből részletet hallhatott a 
közönség, címe: Botrány a 
palotában. A humoros és gro
teszk művet a zenekar hűsé
gesen szólaltatta meg. Gulyás 
Széki muzsikája a népi ze
nekarok repertoárjából jól is
mert. Dani Tamás nagy él
ményt adó klarinétszólójával 
az ismert dallamok fúvószene
kari változatát tolmácsolta az 
együttes.

Tizennyolc évesen Pestre került, majd két év múlva, 1907-ben az Iparművészet! Iskola díszítő- festő szakán freskótechnikát tanult. Egy évvel később már a Képzőművészeti Főiskola hallgatója, ahol Szinyej és Ferenczy Károly a mestere. Elmé- lyülten tanulmányozta a Szépművészeti Múzeum Greco-műveit, a tragikusan rövid életű Nemes Lampérth Józseffel.A súlyos anyagiakkal küzdő művész a Bajza utcai Epres-kertben esti aktrajzra járt, ahol megismerkedett későbbi feleségével, Kassák Terézzel. Az író Kassák Egy ember élete című regényében emlékezett meg róla. Házassága, illetve sógora döntő befolyással volt pályájára. Kassák Életsiratás című novellás kötetének címlapját Uitz készítette (1912 karácsony).A következő évek tekinthetők művészetének indulásaként. 1914-ben csodálattal szemléli a Picas- so-kiállítást, majd pedig végképp hátat fordít az akadémikus festészetnek. Elsajátítja a rézkarcművészet mesterségét. Ez évben az Ifjú Művészek Egyesü

A kis létszámú, de lelkes 
hallgatóság vastapssal köszön
tötte a zenekart, mely Apáthy 
Árpád dirigálásával felszaba
dultan muzsikált.

Veress Tamás

 Az ember
A Magyar Értelmező 

Szótár szerint: „Az 
ember termelőeszkö

zök készítésére, kultúra te
remtésére való képességé
vel az állatvilágból ki
emelkedő, legfelsőbb rendű 
élőlény. E faj egyedeinek 
összessége: az emberiség.”

így összefoglalva milyen 
egyszerűnek és magától ér
tetődőnek tűnik. Ám, év
ezredek teltek el, míg az 
ember idáig eljutott. Ta
nulmányaink és olvasmá
nyaink segítségével képet 
tudunk alkotni magunknak 
arról a mérhetetlen sok 
szenvedésről, gyötrelmek
ről, sikerekről, győzelmek
ről, amely az akadályok 
leküzdése közben érték az 
embert.

Ha a győzelmekre, az 
akadályok leküzdésére 
gondolunk, azt mondjuk:

lete kiállításán szereplő 21 művét megvásárolta Nemes Marcell, melynek a- nyaga a San Franciscó-i világkiállításon grafikai aranyérmet nyert. A képeladás fedezte Michelangelo szülőhazájának felkeresési költségeit. A háború kitörése hamarosan hazatessékelte a családot.1915 újév napján született második, de első életben maradó gyermekük. Ebben az évben alkotta Mosónő című művét, mely a munka erejét érzékelteti. írói tevékenysége is ebben az évben kezdődött. A novemben 1-én megjelent Tett folyóiratban főleg a művészeti rovatot szerkesztette. A lap bátor, háborúellenes magatartása miatt a következő év október 2-án jelenhetett meg utoljára. Ezt követően Ma címmel indítottak folyóiratot. Rajzai közül jelentős a Siratás, mely antimilita- rista eszméjű.1916 nyarán a kecskeméti művésztelepen dolgo- gozott (Fürdőzők, Almaszedők). Kiújult tüdőbetegsége szanatóriumba kényszerítette, ahol Sallai Imrével ismerkedett meg.Harminckét éves, amikor győz a Tanácsköztársaság. Soha nem látott lelkesedéssel dolgozik: fest, ír, oktat. A kommunizmusban a művészet tárgyi és pszichikai fundamentumát látja. Vöröskatonák előre! plakátja valamennyiünk e- lőtt ismert, mely a tanácshatalom tömegerejét fejezi ki. Részt vesz a május elsejei Hősök tere-i dekorációk készítésében. Felkészül a parlament falképeinek tervezésére, amelyek a Tanácsköztársaság leverése miatt nem kerülhettek oda.Mint aktív kommunistát a fehérterror börtönbe juttatja, ahonnan sikerült megszöknie, majd hónapokig tartó bujkálás után Ausztriába menekülnie, a- hol az osztrák—német szociáldemokrata párt menedékjogot biztosított oly sok kiválóságunknak, köztük Uitz Bélának is. Ezzel kezdetét vette az alkotásban gazdag emigráció.
Varga Géza

Milyen nagyszerű az em
ber”. Ha Napóleonra, Hit
lerre, Hirosimára gondo
lunk, tiltakozunk: Ne to
vább! Borzasztó az ember! 
Hát ez benne a csodálatos: 
Nagyszerű és Borzasztó.

A híreket sokszor elré
mülve hallgatom: lezuhant, 
megölték, elrabolták, elté
rítették, fokozák a fegy
verkezést ...

Átkapcsolom a rádiót: 
Átadták az új létesítményt, 
új lakásba költözött több 
száz család, az ENSZ 1979- 
re meghirdette a gyerme
kek évét, mindenütt küz
denek az analfabétizmus 
felszámolásáért, „X” szo
cialista brigád motorral 
működő tolókocsit készített 
egy járóképtelen fiatalnak.

És boldog vagyok, hogy 
ember vagyok...Oláh Istvánné

FIN 79A forradalmi ifjúsági napok a három tavaszi ünnep jegyében zajló hagyományos politikai rendezvénysorozat, amely KISZ- alapszervezeteink, szervezeteink, bizottságunk munkájának, tavaszi akcióinak szerves részét képezi. A KISZ-szervezetek vállaljanak kezdeményező szerepet a fiatalok mozgósításában, a helyi akciók támogatásában, a feladatok eszmei-politikai tudatformáló részének hangsúlyozásában,A rendezvények a magyar kommunista ifjúsági mozgalom és a Magyar Tanácsköztársaság 60. évfordulója jegyében kerülnek lebonyolításra. Emlékezünk elődeinkre, találkozunk veteránokkal és régi kiszeseinkkel, az aktivitást serkentő programokat szorgalmazzuk.Ez időszakban három kiemelkedő akciót rendezünk. Március 3-án egy kellemes tömegsportnapra invitáljuk fiataljainkat és hozzátartozóikat a Városi Sportcsarnokba, ahol a KISZ-bizottság sportfelelősei irányításával szórakoztató sportjátékokra kerül sor.Március 20-án este az irányító KISZ-szervünk által szervezendő történelmi utca játékra és fáklyás felvonulásra mozgósítjuk kiszeseinket. a felvonulás végén a Magyar Tanácsköztársasági emlékmű koszorúzására kerül sor.Március 23-án KISZ-bi- zottságunk nemzedéki találkozót rendez a vállalatunk KISZ-életét beindító régi aktivisták és volt KISZ-vezetők részvételével. Meghívjuk a 20—22 évvel ezelőtti elődeinket emlékezésre, tapasztalat- cserére.Ezeken kívül számos programot szerveznek, rendeznek KlSZ-szervezete- ink, melyekre a fiatalok legszélesebb tömegeit várjuk.
Srenk Attila

A Ságvári Endre Művelődési Ház februári programjából17-én 15—21 óra: Gyermekkarnevál a Jókai utcai Általános Iskola rendezésében.19- én 18 órakor: Szemünk fénye az egészség címmel előadást tart dr. Buga László.20- án 14,30 órakor: Pályaválasztási klub. íme, válasszatok! Mezőgazdasági, vendéglátó és közgazdasági pályák ismertetése.20-án 18 órakor: Pajtásság, barátság, huliganizmus, galeri. TIT előadás. (Ifjúsági klub.)22-én 18 órakor: Szocialista brigád klub program az Anyag- és áruforgalmi főosztály részére. Kulturált öltözködés, testápolás, kozmetika.22- én lg órakor: IV. sz. bányaüzem KlSZ-szerveze- tének klubestje. (Ifjúsági klub.)23- án 18 órakor: Farsangi bál. (Ifjúsági klub.)27- én 18 órakor: Játékos vetélkedővel egybekötött klubest. (Ifjúsági klub.)28- án 18 órakor: Családi (Nyugdíjas klub.)
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A fiatalok kérdeznek

Az igazgató válaszol
A vállalati ifjúsági parlamenten, mint arról lapunk január 1-i számában beszámoltunk, a küldöttek közül tizenhat felszólaló mondott véleményt, tett fel a fiatalokat érdeklő kérdéseket, a vita összefoglalójában az idő rövidsége és egyes kérdések, észrevételek vizsgálati igénye miatt, Tóka Jenő igazgató nem tudott minden kérdésre kielégítő választ adni, s ezért az ott elhangzottakon túlmenően levélben válaszolt a kérdezőknek. A választ januárban kapták meg a fiatalok. A parlamenten elhangzott kérdések egy része vállalatunk kisebb-nagyobb csoportját érintő témákkal foglalkozott, ezért felkértük Tóka Jenő igazgatót, hogy lapunk olvasóit is tájékoztassa a kérdésekre adott válaszokról.

— A fiatalok körében zett hallgatók. A tanfo- a3r szocTálpolitíka^^tervnek 
egyik legnagyobb gond a lyamra a bányaüzemi szűk- megfelelőePn arra fedezetet ZakaíL A hozzászólok ko- ségletek szerint irányítjuk ... biztosítunk _ {ejezte be 
zul Elek Imre II sz ba- a jelentkezőket. Az uze- Tóka elvtárs a kérdéseink- nwauzem, Sostaz József mek döntik el a részvevők pe adott válaszát
EDÜ, Turcsi Ferenc III. sz. létszámát. 
bányaüzem, Franyó József — Vállalatunk minden 
III. sz. bányaüzem és Ka- évben szervez szakmai ve- 
lina János IV. sz. bánya- télkedőket, azonban operá- 
üzern küldötte foglalkozott tor vállalati vetélkedőt e témával. Milyen választ 1979-ben nem tudunk szerkaptak a küldöttek? vezni, mivel más szakmák-— Az összefoglalóban kan országos vetélkedők vázoltam vállalatunk dől- lesznek, s ez leterheli vál- gozóinak lakáshelyzetét, lalati lehetőségeinket.Problémáinkat főhatósá- — A hűségjutalommal gunknak is jeleztük, kér- kapcsolatos felvetésre,ve segítségüket. Bár a ka- melyről —• bár más össze- pott 160 OTP bányászta- függésben — Sóstai József kás, illetve a 60 tanácsi ÉDÜ és Debreczeni Péter bériakás keretszámait nem Anyag- és áruforgalmi főemelték meg, de lehetősé- osztály küldötte is beszélt get adtak, hogy a 480 bá- a parlamenten, csak azt nyász családiház-építés tér- mondhatom, hogy szaba- hére, telepszerű többszín- lyait a főhatóságunk hagy- tes lakásokat építsünk. így ta jóvá. Itt csak egyes szerveztük meg a Hajnal- munkakörök beazonosíta- ka utcában 73 darab sző- sára van lehetőségünk a vetkezeti lakás építését, kollektív szerződésben. A Folyamatban van a Kert- rendelet általános felül- városban is 126 lakás épí- vizsgálatát és módosítását tése. Mindkét területen vállalati hatáskörben nem jelentős számban vesznek tudjuk megoldani, s ehhez részt föld alatti dolgozók anyagi fedezetünk sincs, is — Schneider Ferenc— Főhatóságunk segítsé- ÉDÜ, a törzsgárdatagságot gével Szentlőrincen 120 da- érintő kérdésére aztmond- rab OTP-lakás építését hatom, hogy a tagsággal tervezzük 1979—1980-ban. kapcsolatos követelmény- Itt csak föld alatti dolgo- szintet, az elismerés torzók juthatnak lakáshoz, máit és mértékét az üze- Ezek a folyamatban levő mi és vállalati demokrati- építkezések mérséklik égé- kus fórumok alakították tő lakásgondjainkat. Azon- ki. Az elismerés formáit ban továbbra is keressük és mértékét anyagi lehe- az építési lehetőségeket, tőségeink adta összhangját Pellérden negyvennyolc é- jelenleg megfelelőnek tart- pítési telket vásároltunk, íuk-ahol megközelítőleg 150 — Elsősorban fiatalokatdarab telepszerű lakást foglalkoztató az utolsó kér- szeretnénk építeni. Az en- désünk, melyről Bodács gedélyezési kérelem folya- Etele Kísérleti kutatási és matban van, s ha építési automatizálási üzem, vala- kapacitást is sikerül sze- mint Franyó József III. sz. rezni, akkor jelentkezésre bányaüzem küldötte be
hívjuk fel dolgozóinkat. szélt felszólalásában. Az— Az illetékes szervek- elhasználódott sportfelsze- től tájékoztatást kaptunk, relésekre gondolunk. Mi hogy a hatodik ötéves terv- várható e kérdésben? ben javasolni kívánják a — A tömegsport rendez- bányászlakás-építési akció vényekhez szükséges sportfolytatását, amiből, meg felszerelések dolgozóinkvan rá a remény, hogy___________________________vállalatunk dolgozói azeddigieknél jobban részesülnek. Nem kilátástalan tehát a helyzetünk, lakásigénylő dolgozóink megértését és türelmét kérem.

— Lapunk február 1-i 
számában öszegeztük az 
operátorokat foglalkoztató 
kérdéseket, amelyeket Sol
tész Kálmán II. sz. bánya
üzem és Franyó József III. 
sz. bányaüzem küldöttei is 
szóvá tettek a parlamen
ten. Teljesíthetők-e ezek a 
kérések?— Az operátor tanfolyam vállalati szervezésével egyetértünk. Az 1979. évi oktatási tervben egy harmincfős tanulócsoport beindítását tervezzük. A tanfolyam elvégzése után betanított munkássá sorolhatók a tanfolyamot vég-

Mozgósítás munkamegosztással
Az utóbbi időben sok szó nek, hogy minden reszortos a 

esett a KISZ-beli mozgósítási maga részterületén ne csak 
feladatokról, mely a kivülál- nézzen és azon elmélkedjen, 
lók számára egy KISZ-szerve- hogy mit kellene csinálni, há
zét szervezhetöségét, a mozgó- nem az akcióprogramból rá- 
sitottak számára pedig jó eső részt a' tagság segítségé- 
programokon való részvételt, vei megvalósítsa.
ismeretek szerzését, Illetve bő- A megvalósítás pedig azonos 
vitését, vagy önkéntes segít- a mozgósítással, a mozgósítás 
ségadást jelent. A forradalmi pedig a jó időzítéssel és vál- 
ifjúságl napok időszakában tozó, de egyértelmű megértc- 
különüsen megszaporodnak a tési módszerekkel.
feladatok, melyet kizárólag Példákat lehetne sorolni a 
néhány személy, aktivista nem rossz időzítésre, módszerekre 
képes elvégezni, hiszen az c- és az „egyszemélyes” kollek- 
gyes vezetőségekben azért a- tívákra, de becsületbeli kövc- 
lakult ki szükségszerűen mun- telmény, ha már egyszer egy 
kamegosztás, hogy ne mindent évre vezetőnek választottak 
csak az irányító, a KISZ-tit- valakit, az vezesse társait és 
kár csináljon meg, vagy akar- annyival tisztelje meg válasz- 
jon megcsinálni, hanem a tóit, hogy mindig időben szól 
szervezést a szervező titkárra nekik, így mozgósítja őket és 
bízza, a politikai képzést az visszaellenőrzi, hogy ki ho- 
agit.-prop. felelősre és így to- gyan és mit adott át. 
vább. A választott testülete
ket azért nevezik vezetőség-

rendelkezésére állnak. A jóléti költségek korlátozott volta miatt itt is gazdaságosan kell felhasználnunk az anyagi eszközöket. Nincs arra lehetőség, hogy a tömegsportban részvevő valamennyi dolgozónknak új felszerelést adjunk. Az elhasználódott felszereléseket a reálisan elfogadható állapotig meg kell tartanunk és a sportolóknak ki kell adnunk. A sportfelszerelések újakkal való pótlá-
Geisz Ferenc

Földtani kirándulás 
az erők birodalmában

Reméljük sikerült valami ér- felrobbanásakor keletkezett
deklodést felkelteni a geo- hatalmas tenaerói- követ— lógia iránt az elmúlt hóna- naiaimas tengerár Kovet- 
pokban. Kirándulásaink so- kezteben a közeli Java 
rán a sokféle földtani je- szigetén 36 ezer ember 
lenségről volt szó, melyet a , ,
nyitott szemmel járó ember nau rn-e&; A karok nem 
megfigyelhet. Befejezésül va- csak a földrengés energia
iamit beszélhetnénk arról, iától, hanem az altalajtól
vetkeztében jöttek is létre 1S függnek. 1956-ban a Du- 
ezek. naharasztin lezajlott földrengés, mely az utóbbi é- A Föld fejlődésében ha- .2. vállalati KISZ-titkár erről ató^erőkkét^nagy^csoportra ^ban, nem ikövetelt . következőket mondta:oszthatók, belső és külső Jzjüot de jetotós anya- erőkre. A belső erők meg- 8 Rart sem okozott, nyilvánulási formái a vul- Amj a külső erőket il- kanizmus, a földrengés, a azok általában kiseb- földfelszín lassú emelkedé- bek, de idő, az bőségesen se, süllyedése és a magma aU rendelkezésre. Amit a benyomulása a földkéreg- belső erők kiemelnek, azt be a külső erők lepusztítaniA legnagyobb vulkáni igyekeznek. így jönnekkitörések és földrengések P1-. a völgyek. „Kisenergiája például több • .sok ld? mondta Lyellezer nagyhatású atombom- fP1 geológus a 19. sza-ba energiájának felel meg. zadban- akl mega lapitot- Igy aztán nem csoda, ha ta,’. a ma mokodo e-van olyan vulkáni kitörés, vöket tanulmányozva, meg- amely naponta több mint ^/hetjuk a f°ld^ni egymillió tonna szilárd kő- ™•/Ptürvwra hny T felszínre keletkezett kőzetekből ko- A földrengések követkéz- vetkeztethetünk a lótreho- tében hatalmas, több kilo- z° er?krc' . Ide tartoznak méter hosszú hasadékok a tenger szelkeletkezhetnek a Föld fel- munkaja, a mállás stb. színén. Minden egyes vető A külső erők közül a egy régi földrengés ered- folyóvíz szerepe a legna- ménye gyobb a szárazföldön. A,Ma súlyos katasztrófákat ?íz hatalmas mennyiségű is okozhatnak a belső e- ^aP°t tad, s?á£ T™ rők. 1883-ban a Krakatoa Nüus a torkolatánál 50 a sziget vulkáni kitörése, Ganges 360 millió tonna ’ iszapot rak le evente. A Balatonba igazán nem öm- lenek nagy folyók, mégis évente 0,5 milliméter az iszap-homokanyagú feltöl- tődés. Nem véletlenül kell tehát kotorni a Balatont.E néhány példa talán képet adhat azokról a földtani erőkről, melyek ma is és a múltban működtek.

S.-A.

Földtani sétáink végére ér
ve annyit el kell monda
nunk, hogy sem teljességre, 
sem szigorú tudományosság
ra nem törekedhettünk. Cé
lunk az volt, hogy valamit 
bemutassunk az élettelennek 
nevezett természetből, fel
keltsük az érdeklődést a 
földtan iránt. S ha ezek 
után, egy-egy kirándulás so
rán közelebbről is megnéz
zük a köveket, hozzáolva
sunk egy keveset az isme
retterjesztő irodalomból, el
értük célunkat.Koch László

Az ÉDÜ asztalosműhelyében a technológia pachuka tartályaiba kísérletképpen fenyőfából gőzcsöveket készítenek. Képünkön Világos István, Varga József és Basa Antal a már kész cső palástját „nyolcszögesítik”. Keller Gábor felvétele
A vállalati 
KISZ-bizottság 
akcióprogramja

A KISZ vállalati Bizottsága gos vájár Ki Minek Mestere 
a közelmúltban tárgyalta meg vetélkedőt.
és fogadta el az 1978/1980-as _ Továbbra is fontos fela.
mozgalmi évre szóló akció- datunk a KISZ és a KISZ-en 
programot. Mészáros István kívüli fiatalok politikai képzé

se. Ezt a célt szolgálják az
idén is megrendezésre kerülő 
ifjúsági vitakörök, a KISZ ak
tivisták köre, a titkárképző

- Pártunk XI. és a KISZ tanfolyam és a hathetes KISZ-
IX. kongresszusának határo- Iskolai káderképzö.
zatai kimondják: „Az ifjúsági _ javítanunk kell a haza
szövetség valamennyi tagjának fias és honvédelmi nevelőmun-
legfontosabb feladata, hogy HfR„„ÍJ1agJ,°bb í6!1

. bevonnunk az MHSZ klubok 
becsülettel, legjobb tudása és munkájába a sorköteleseket és 
képessége szerint álljon helyt a bevonuló fiataljainkat, fel 
a munkában, a tanulásban és keli készíteni feladataik ellá- tására, kötelezettségeik ered- 
a haza védelmében. . ményes végrehajtására. Ebben

az évben valamennyi üze-
- Az ennek jegyében ké- műnknél megalakítjuk az Ifjú 

szített akcióprogram konkré- Gárda alegységeket.
tan meghatározza KISZ-szer- _ Tovább fogjuk szélesíteni 
vezetünk és fiataljaink tévé- KISZ-alapszervezteink testvér 
kenységét. Vállalatunk gazda- kapcsolatait az általános isko- 
sági célkitűzéseinek teljesíté- lák úttörőcsapataival, 
séhez szükségesnek érezzük a — Az Edzett ifjúságért moz- 
fiatalok mozgósítását. Ezért galom keretében az idén meg-

A„ rendezésre kerülő tómegsport-lenyeges az egyéni és kollek- akclók számát is és sz&vPona. 
tív versenyformák lehetőségei- iát is tovább kell emelnünk.
nek jobb kihasználása. . .- Fő feladatunknak a nagy
- Fontos feladatunk a szak- tömegeket mozgósító rendez-

szervezeti bizottság irányításá- vények sikeres megszervezését 
val működő ifjúsági munka- tekintjük. A Művelt ifjúságért 
védelmi őrhálózat létrehozása, mozgalom módot nyújt fiatal- 
Tovább kell fejlesztenünk a jaink szabad Idejének hasznos, 
Vedd észre, tedd szóvá, oldd kulturált eltöltésére. A csalá- 
meg! mozgalmat. Csakúgy úi és közösségi kapcsolatok 
mint eddig, nagy súlyt kell kialakítását és erősítését szol
fektetnünk az új dolgozó fia- gálhatják az ifjúsági klubunk- 
talok patronálására, beilleszke- ban tartandó klubdélutánok, a 
désiik megkönnyítésére. közös kirándulások és kollek

tív mozi- és szlnházlátogatá-
- Az üzemi FMKT-k bevo- sok. 

násával meg kell szerveznünk
a vállalati FMKT klubot és A Munka és művelődés
biztosítani kell a testületi ta- akcióban való részvétellel mód 
gok szakmai, politikai tovább- nyílik az egyéni vállalások 
képzését. Az ifjúsági brigád- teljesítésére. Fontos felada-

"Starésbzre: ‘únk az általános iskolai kép- 
ként kell kezelnünk. El kell zettséggel nem rendelkező fia
érni, hogy ifjúsági brigádja- tatok segítése, patronálása. A 
ink a munkaverseny-mozga- szervezeti élet terén tovább 
lom élenjárói legyenek. bővítjük kapcsolatunkat a KISZ
- Fiataljainknak hatékony Mecseki Szénbányák Vállalat

KlSZSé vMnökséggeyiÚJépülők V Bizo‘tsáSával- Az elmúlt évek- 
sz* bányaüzem Munkálataihoz. bez hasonlóan növelni kell a 
A társadalmi munkavégzés fő KISZ-alapszervezeteink taglét- 
irányát az üzemi, vállalati cél- számát is - mondotta Mészá-
koneZeénUálniégrehai‘á R ros István vállalati KKZ-tit-

kár.
- Az idén is megrendezzük

a Ki Minek Mestere és a Ki Az akcióprogram eredmé- 
Minck Szakértője vetélkedőjét, nyes megvalósítása elsősorban 
A vállalati vájárvetélkcdö jú- ttú, h aianszer-
niusban kerül lebonyolításra a 1 lug^’ b°sy az “Iapszer 
II. sz. bányaüzem szervezésé- vezeti KISZ-taggyűléseken tett 
ben. egyéni és kollektív vállalások
- A legjobb gépkocsivezetők végrehajtása mennyire a szív- 

is júniusban a Szolgáltató ü- ügyünk. Ez pedig csak raj- 
zemnél bizonyíthatják szakmai tünk múlik.
felkészültségüket. Októberben
vállalatunk rendezi az orszá- NÚGRADI GÁBOR
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IGAZGATÓI utasítás készült a 
külkereskedelmi területen fog
lalkoztatott vállalati dolgozó
ink képesítési előírásairól. Az 
1/1979. számú igazgatói utasí
tás munkakörönként írja elő 
a munkakör betöltéséhez szük
séges szakmai, politikai és 
nyelvismereti feltételeket.

A VÁLLALATI munkaverseny 
bizottság értékelte a negyedik 
negyedévi üzemek közötti ba
lesetelhárítási verseny ered
ményeit. A bányaüzemek kö
zül legjobb eredményt a III. 
sz. bányaüzem érte el, s ez
ért az üzem kollektívája 15 
ezer forint jutalomban része
sült. A külszíni üzemek kö
zül az ÉDU volt a legeredmé
nyesebb, az üzem 10 ezer fo
rint jutalmat kap. Az egész 
évi balesetelhárítási tevékeny
ség alapján a Kísérleti kuta
tási és automatizálási üzem 
ötezer forint, az Anyag- és 
áruforgalmi főosztály ugyan
csak ötezer forint jutalomban 
részesül.

»
AZ MTA Pécsi Akadémiai Bi
zottsága az elmúlt évben több 
témakörben pályázatot hirde
tett. A közelmúltban értékel
ték a beérkezett pályázatokat. 
Pandúr Béla, a Kísérleti ku
tatási és automatizálási üzem 
dolgozója Mikroszámítógépre 
dolgozott bányaüzem termelés
nyilvántartó rendszer című 
munkájával második díjat 
nyert.

A VÁLLALATI szakszervezeti 
bizottság a január 25-i ülé
sén jóváhagyta a Ságvári 
Endre Művelődési Ház 1979. 
évi munkatervét, amely tar
talmazza az üzemek felé, va
lamint a területre irányuló 
kulturális, közművelődési fela
datokat. A művelődési ház 
vonzáskörzetébe tartozó négy 
iskolával együttműködést ala
kítanak ki, ezzel is segítve az 
ENSZ nemzetközi gyermekév 
célkitűzéseinek megvalósítását, 
az iskolán kívüli kulturális 
nevelést.

SZERKESZTŐI üzenet. A szer
kesztő bizottság legközelebbi 
ülését február 20-án 14,30 óra
kor tartja a Központ tanács
termében.

A PMSC elnöksége február
17-én 20 órai kezdettel sport
bált rendez a Pannónia Szál
ló éttermében. Részvételi díj 
200 forint/fő, kétszeri étkezés
re. Meghívók igényelhetők a 
PMSC és a MEV sportirodá
jában.

A vállalati tömegsport bizottság ez évi versenyprogramját általában ismerik dolgozóink, de nem ismert az ü- zemeké. Körkérdésünk a- lapján arra kértünk választ a sportbizottságok vezetőitől, hogy üzemeinkben mit tartanak legfontosabb feladatnak; milyen sportágakban és rendszerben szervezik az 1979. évi bajnokságokat; melyek a legkiemelkedőbb rendezvények.A II. üzem, a III. üzem, a Kutató-mélyfúró üzem és a vállalati KlSZ-sportbi- zottság vezetőit kértük, hogy nyilatkozzanak terveikről, feladataikról.ELTER ISTVÁN II. tízem: —• Elsősorban arra mozgósítunk, hogy minél több dolgozónk vegyen részt üzemi rendezvényeinken. A fiatalokat az Edzett ifjúságért mozgalomba szervezzük a követelmények teljesítésére. A fegyveres erők napjára és a bányásznapra emlékversenyeket szervezünk.— Négy sportágban — labdarúgás, asztalitenisz, sakk, lövészet — kívánunk folyamatos versenyeketrendezni. Lövészetben kétfordulós bajnokságot szervezünk, a szocialista bri-

Tiszteletre méltó eredmenyek

Felvételünkön Patonai György, a Geodézia MHSZ klubjának titkára átveszi a vándorserleget Maros Tibor városi titkártól. Benkő Antal felvétele
Évzáró aktíva az MHSZ-nélA Magyar Honvédelmi Szövetség városi szervezete a közelmúltban évzáró aktívaértekezletet tartott, amelyen jelen volt Valkai 
József, az MHSZ megyei titkára is. Maros Tibor városi titkár a tavalyi év munkáját értékelve mondta:— 1978-ban a MÁV Debreceni Járműjavító felhívására — az MHSZ megalakulásának 30. és a KMP megalakulásának GO. évfordulója tiszteletére — országos versenymozgalom indult. Ehhez csatlakozott a városi szervezethez tartozó 48 klub is.— A versenyben a Geodézia végzett az első helyen, megelőzve a MÉV Kutató-mélyfúró üzem és az 5-ös ÉPFU kollektíváját. Eredményes évet zártak a lövészklubok is.

Üzemi sportvezetőké a szó
gádok részvételével. Kispályás labdarúgásban három kupadöntőt, asztaliteniszben és sakkban kieséses csapat- és egyéni versenyt rendezünk. Sportkapcsolatainkat tovább bővítjük a IV. üzem bányamérési csoporttal, a gépészeti csoportunk pedig az abaligeti téesszel. Természetesen részt veszünk a vállalat és a PMSC által szervezett tornában is. Megkülönböztetett figyelemmel kísérjük a Szentlőrincen lakó dolgozóink sportolását, értem ezalatt a tekézők szereplését.FOÓR JÁNOS Kutatómélyfúró üzem: — Az ü- zemi sporttelepünket bővítjük, átalakítjuk atlétikai versenyek rendezésére.Igyekszünk a brigádok sportigényeit kielégíteni. Az Edzett ifjúságért mozgalomhoz a szükséges a- nyagi feltételeket biztosítjuk. A nők rendszeres sportolásához a feltételeket megteremtjük.— Továbbra is szervez

— Az elmúlt évben a minőségi sporttevékenység terén is jelentős fejlődés volt tapasztalható. Kiemelkedő volt a modellező és könnyűbúvár klubok munkája és a rádiótávírász képzés. Ezt a szerzett minősítések is bizonyítják. Jelenleg egy gyémántkoszorús, 21 arany-, 42 ezüstös 44 bronzjelvényes sportolónk van. a hazai és nemzetközi versenyeken elért eredményeik önmagukért beszélnek.— 1979-ben tovább kell fejlesztenünk és erősítenünk az MHSlZ vezetési és szervezeti egységét. Fontos feladatunk a minőségi és tömegsport színvonalának további emelése, a klubhálózat növelése és a létszám fejlesztése. Törekednünk kell a nők, a 18 é- ven aluliak és a tartalékosok bevonására.

zük az üzemegységek közötti kupaversenyeket, labdarúgás, asztalitenisz, sakk, lövészet sportágakban. Terveinkben szerepel kirándulással egybekötött sportrendezvények megtartása, továbbá kerékpár-, úszás, e- vező- (Mohács) versenyek indítása. Év végi díjkiosztó ünnepséget szervezünk sportbállal.BURAI IMRE III. üzem: — Legfontosabb feladat a hagyományos labdarúgóbajnokság megszervezése és lebonyolítása, tavasziőszi formában, 12 csapat részvételével, a téli időszakban férfi, női asztali- tenisz csapat- és egyéni döntőt rendezünk, üzemi sportnapokat szervezünk, a szocialista brigádokatigyekszünk bevonni. Kétfordulós labdarúgó-, asztalitenisz-, kézilabda-bajnokságot, az MHSZ-szel közösen lövészdöntőt tartunk.— A közelgő moszkvai olimpia előtt szellemi sportvetélkedőt szervezünk Az olimpiák története címmel. Kiemelkedő rendezvé

— A bázisfejlesztés terén csakúgy, mint tavaly, az idén is számítunk a klubtagok és a szocialista brigádok aktivitására, akik 1978-ban 5100 óra társadalmi munkával járultak hozzá különböző létesítményeink fejlesztéséhez —fejezte be beszámolóját a városi titkár.A vállalatunknál működő MHSZ klubok eredményes évet zártak. A kuta- tó-mélyfúrósok második helyezése mellett dolgozóink közül tizenketten kaptak városi titkári elismerő oklevelet, illetve zászlót.Ahhoz, hogy a beszámolóban elhangzott célkitűzések megvalósuljanak, olyan odaadó, szervezett munkára lesz szükség, amelyet az MHSZ aktívái 1978-ban végeztek. Nógrádi Gábor

nyeink a labdarúgás, lövészet és az üzemi sportnapok.BUDAI JÓZSEF MÉV sportbizottság: — Az Edzett ifjúságért mozgalom második év követelmény rendszerének sikeres megvalósítása, a tömegek mozgósítása, a turizmus fejlesztése a feladatunk. Az Express ifjúsági napokon részt veszünk.— Sportági bajnokságokat nem szervezünk, mivel a forradalmi ifjúsági napok keretében részt veszünk a KISZ Mecseki Szénbányák Vállalat Bizottsága által rendezendő labdarúgás, kézilabda- és atlétikai versenyeken, valamint a Pécs városi si- kondai tömegsport rendezvénysorozatain. Egyéb rendezvényeink: március 3-án a Városi Sportcsarnokban Belépés csak tornacipőben játékos sportnap; május 5-én autós-motoros harcitúra; május 9-én a győzelem napja tiszteletére ösz- szetett honvédelmi nap.Kovács Miklós

Teremfoci ’79
Váratlan fordulatokban Kellemes meglepetés a bővelkedik a Téli Kupa te- Baranya megyei Építőipari remlabdarúgó-bajnokság. A Vállalat csapatának sikeres harmadik forduló után szereplése. a lejátszott már csak három csapat ve- mérkőzések közül a leg- retlen a 12-es mezőnyből, több gól a III. üzem—Pé- Most az a kérdés, hogy esi MSC mérkőzésen 34, a a pontveszteség nélkül ál- legkevesebb a Pécsi MSC lók közül kinek sikerül —Jl. üzem B találkozón legtovább megőrizni veret- esett, mindössze nyolc. (Ez lenségét. Pillanatnyilag nagyon ritka esemény a jobb gólkülönbséggel a B. teremfoci történetében.) A m. Építők vezetnek az bajnokság szépséghibája, ÉDÜ és a III-as üzem e- hogy a mérkőzések a szur- lőtt. Szorosan követi őket kólók kirekesztésével zaj- a négypontos il-es üzem lanak, mivel az iskola igaz- A, Szolgáltató és Kis.-kut. gatója nem járul hozzá az a középmezőnyben van a emeleti karzat használatá- kétpontos IV. üzem, II. hoz. Kár!üzem B és a PMSC. Pont Februárban több rang- nélkül áll a Központ és a adó mérkőzésre kerül sor. Klub, valamint a bajnok- 17-én Építők—ÉDÜ, 24-én Ságból kizárandó Anyag- III. üzem—Építők, izgal- osztály. Ez utóbbi együt- masnak ígérkezik a III. tes két alkalommal nem üzem—Jl. üzem A csapajelent meg, ami azt jelen- fainak találkozója, vala- ti, hogy még egy távoliét mint a PMSC—ÉDÜ össze- és törlik őket az idei baj- csapás is.nokságból. Kovács

Jókedv a régi maradt
Sokéves tapasztalat után sem 

lehet hűen érzékeltetni azt a 
különös hangulatot, vibráló 
feszültséget, amely áthatja a 
Bányász Kupabajnokságok lég
körét. Ezt csak az tudja iga
zán, aki már részt vett ilyen 
versenyeken, aki átérezte a 
felforrósodott levegőt, érezte a 
játék örömét, a vereség szo
morúságát.

A Bányász Kupabajnokság
ban tett látogatásunkkal ezt 
szeretnénk érzékeltetni, a- 
mennyiben lehetséges.

ÜLÖK ES GONDOLKODOM . . .
Ez is ráillik a sakkozókra, 

s mindaz, ami összefüggésben 
van a „mozdulatlansággal”, 
ök Ilyenek, azaz ilyenné vál
nak a játék miatt. Elnézem 
őket. A hosszú asztalok mel
lett előre hajolnak a sakktáb
lákra, szájuk szegletében füs
tölgő cigarettavéggel, lesik a 
gondolkodásba burkolódzó ar
cokat. Mozdulatlanságuk egy 
külön világ, az ő világuk ... 
S ebben van az a különös, 
megfoghatatlan, számunkra 
kevésbé érthető jelenség, ami
ért ők éppen ilyenek, a csen
des játékosok. Gondolataimból 
kisebb zörej ébreszt fel, az 
egyik asztal mellett csoporto
sulás támad. Rápillantok az 
órára, másodpercek lehetnek 
hátra a játékidőből. Az óra
mutató hegyén ott a piros 
zászlócska, leesése bármely 
pillanatban megtörténhet, jól 
tudják ezt a játékosok is. A 
világos bábuval játszó nem 
siet, tiszt- és időelőnye van. 
De nem Így az ellenfelének, 
aki hátrányos helyzetben és 
időzavarában össze-vissza kap
kod, de tudatosan. Igyekszik 
menekülni királyával a matt 
elől, és közben reménykedve 
lesi ellenfele zászlóját, hátha

A IV. sz. bányaüzemben Mezei Sándor karbantartó lakatos a Minirondó fúrókocsi motortartó csapszegét szereli. Az ellenőrzést Sebestyén Imre csapatvezető vájár (balról), a fúrókocsi kezelője végzi.Keller Gábor felvétele

előbb esik le. De hiába, vesz
tett, anélkül, hogy mattot ka
pott volna ...

Itt ezt is meg kell szokni, 
tudomásul kell venni, nem 
mindig a jobbak győznek.
A KAUCSUKLABDA 
MŰVÉSZEI

Hátunk mögött halk ajtókat
tanás, a teremben kellemes 
meleg van. A pingpongasztal 
fölötti lámpák fényárban úsz
tatják a termet. A játékosok
ról ömlik a verejték, lassan 
átnedvesednek a mezek, a tö
rülközők. Nem csoda! Rang
adó mérkőzésre érkeztünk. A 
két legjobb formában levő, 
Központ-PMSC csapatai küz
delmét láthatjuk. Az egyik 
asztalnál Hegedűs—Schwara, a 
másiknál Jobb—Bödő kontra
csatáin izgulhatunk. Micsoda 
szervák, asztal „alól” fölötte, 
ravasz pörgetések, nyesések 
láttán _ az ember feje szinte 
elszédül. Ez nem baj, csak a 
játékosoké maradjon a helyén, 
egy pillanatra sem lazíthatnak, 
mert a másik ezt azonnal ki
használja.

Hegedüsék nem bírnak egy
mással, l:l-re állnak, s követ
kezik a harmadik, a döntő 
játszma. Felváltott vezetés, 
majd 18:18-as állásnál Hege
dűs (Központ) nyesett fonákjai 
megadásra kényszerítik ellen
felét. Végeredményben a Köz
pont biztosan győzött 5:1 a- 
rányban, bár az eredmény 
nem tükrözi hűen a szép és 
izgalmas mérkőzéseket.

Látogatásunk végeztével nyu
godtan hagytuk el a mérkőzé
sek színhelyét, azzal a tudat
tal, hogy a tömegsport baj
nokságok nem veszítettek han
gulatukból, színvonalukból és 
a részvevők jókedve a régi 
maradt.

IL-M.


